
 

شاهچراغِ بصيرت و ولايت پذيرى
  معارف  «كريم النفس بود و بزرگوار. جليل القدر بود تأملى در زندگى احمد بن موسى الكاظم به بهانه روز بزرگداشت آن حضرت

و پرهيزگار. نزد پدرش مقامى ارجمند داشــت و امام 
موسى كاظم(ع) او را بر ديگر فرزندانش مقدم مى داشت. 
آن امام همام، مزرعه خود را كه به «يسيره» معروف بود 

به «احمد» بخشــيد و احمد نيز هــزار بنده آزاد كرد».
اينها را شيخ مفيد در كتاب ارشادش درباره شخصيت 
بزرگوارى مى گويد كــه در ميان امامزادگان، چهره اى 

 ............ صفحه 11درخشان و شناخته شده است...

مضمون اجتماعى، زبان عاشقانه  « مراد بيگ» به روايت «حسام بيگ»
سازمان حرم، گامى بنيادين

براى توسعه كمى و كيفى زيارت
14 15 3

گفت و گو با اعظم سعادتمند، به بهانه مجموعه شعر 
«ليلى آذر»، تقدير شده جايزه ادبى پروين

گفت وگوى قدس با محمودپاك نيت 
در دهمين سالگرد درگذشت خسرو شكيبايى 

يادداشتى از مرتضى فيروزآبادى

:امام على
احسان كنيد 

كه آن، برترين 
كشت و 

سودآورترين كالا 
(سرمايه) است. 
غررالحكم- ج 
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 ............ صفحه 7

نمايندگان موافق همچنان 
پيگير تصويب لوايح 

كنوانسيون هاى مشكل دار

آيا موافقان 
 FATF

هشدار 
رهبرى را 

درك كردند؟

  اقتصاد  طى هفته هاى اخير و پس از اينكه بيشتر مسئولان در دولت بر مقابله با مفاسد 
اقتصادى تأكيد  كرده اند، هنوز برخى مســائل  براى افكار عمومى لاينحل و مبهم مانده 
است. به عنوان مثال پس از اعلام اينكه برخى شركت هاى وارد كننده كالا و محصولات، 
ارز دولتــى گرفته و كالا را با نــرخ ارز آزاد در بازار فروخته اند و به نوعى اخلال در نظام 
اقتصادى كشور به وجود آورده اند، اما هنوز اسامى قابل توجهى از شركت ها كه مشخص 
شود افراد پشــت پرده التهابات اقتصادى چه كسانى بوده اند به طور آشكار اعلام نشده 

است. به گفته رئيس هيئت مديره ديده بان شفافيت و عدالت...

 حوادث   دستور شناسايى و برخورد با مسافران صورى پرواز هاى خارجى كه قانون 
را براى دريافت ارز دولتى دور مى زنند، توسط دستگاه قضايى صادر شد. اين روزها 

وضعيت دلار و يورو نقُل هر مجلسى شده، از همين رو...

با دستور بازپرس ويژه فرودگاه مشهد 
مسافران صورى پرواز هاى خارجى 

تحت پيگرد قرار مى گيرند

گزارش  روز

 ............ صفحه 9

 ............ صفحه 4

رئيس كميسيون اقتصادى مجلس:

افزايش
 300 درصدى 

نقدينگى به تحريم  
ارتباطى ندارد

يك كارشناس رسانه مطرح كرد

فيلترشكن هاى 
«تلگرام» در كدام 

بخش وزارت 
ارتباطات هستند؟
 ............ صفحه 7 ............ صفحه 5

آب آبادان 
شيرين شد

 ............ صفحه 6

مراسم اختتاميه سومين دوره «جايزه جهانى گوهرشاد»  با حضور توليت آستان قدس رضوى برگزار شد

نشان جهانى «گوهرشاد» در دستان 8 بانوى نيكوكار
 ............ صفحه 3و 5

شفاف سازى ارزى پشت شيشه هاى مات
 كارشناسان خواستار اعلام كامل اسامى دريافت كنندگان دلار 4200 تومانى   شدند  
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

پيكر 4000 شهيد ايرانى هنوز در خاك عراق است  مهر: مسئول كميته جست وجو ى مفقودين ستاد كل نيروهاى مسلح از ادامه جست وجو  براى تفحص پيكر 4000 شهيد ايرانى 
ديگر در خاك عراق خبر داد. سردار سيد محمد باقر زاده در حاشيه استقبال از 75 شهيد تازه تفحص شده در مرز بين المللى شلمچه در جمع خبرنگاران اظهارداشت: تاكنون 45 هزار شهيد 

تفحص شده و در حدود 4000 شهيد ديگر در خاك عراق باقى مانده اند. وى افزود: تلاش براى تفحص شهداى باقيمانده در عراق، در غرب و جنوب و شمال غرب در كردستان عراق ادامه دارد.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

آرش خليل خانــه: رئيس دفتر 
بــار  رئيس جمهــور، از هشــت 
درخواســت دونالد ترامپ رئيس جمهور 
آمريكا براى گفت وگو و ملاقات با همتاى 
ايرانــى خود در ســفر قبلــى روحانى به 
نيويورك كه براى شركت در مجمع عمومى 

سازمان ملل صورت گرفته بود، خبر داد.
محمود واعظى ديروز در حاشيه جلسه هيئت 
دولت درباره اظهــارات ترامپ كه گفته بود 
تهران در آينده نزديــك با او براى مذاكره و 
توافق تماس خواهد گرفــت، با بيان اينكه 
از 40 ســال قبل آمريكا، ايــران را به دليل 
اسلاميت و استقلال تهديد و تحت فشار قرار 
داده است، اظهارداشت: فرق رئيس جمهور 
كنونى آمريكا با ديپلمات هاى پيشــين اين 
كشور در اين است كه چون وى سياستمدار 
نيست مطالبى را مطرح مى كند كه برآمده از 

روحيه تاجرى اوست. 
وى ادامــه داد: ممكن اســت ملت برخى 
مطالبات را از حكومت داشــته باشند، اما 
وقتى كه آمريكا بخواهد براى ايران تصميم 
بگيرد، طبيعى است كه مردم در برابر آن ها 
ايســتاده و تحت تأثير 
اين گونــه القائات قرار 

نخواهند گرفت.
وى با بيــان اينكه ايران 
سياست شفافى در رابطه 
با آمريكا داشته و موضع 
ما در اين رابطه مشخص 
اســت، خاطرنشان كرد: 
ويژگى نظام و مردم ما در 
اين است كه زيربار فشار 
نمى رونــد و ترامپ بايد 
بداند كه ايران و مردم آن 
با كره شمالى و مردم آن 

كشور متفاوت هستند.

 انجام تغييرات در كابينه
محمود واعظى در ادامــه انجام تغييرات 
در كابينــه دولت را تأييد كــرد و گفت: 
رئيس جمهور برخــى از اعضاى كابينه را 

كه در شرايط عادى انتخاب كردند، بررسى 
مى كنند تا با توجه به شرايط موجود برخى 

از تغييرات انجام شود.
واعظى تصريح كــرد: اين تغييرات هم در 
تيم اقتصادى و هــم در بخش هاى ديگر 
كابينه خواهد بود و اسامى و تعداد تغييرات 
در دولت را شــخص آقاى رئيس جمهور 

اعلام خواهد كرد.
رئيــس دفتر رئيس جمهــور درباره لزوم 
تدوين نقشــه راه اقتصادى كشور با بيان 
اينكه زمانى كه مطمئن شــديم آمريكا از 
برجام خارج مى شــود، رئيس جمهور به 
گروهى با محوريت سازمان برنامه و بودجه 
دســتور دادند كه سناريوهاى مختلفى را 
طراحى كنند، اظهارداشــت: سه سناريو 
مشخص شده و در ستاد اقتصادى دولت 

مورد بحث قرار گرفته است.
واعظى خاطرنشــان كرد: در جلسه سران 
قوا درباره اين سناريوها بحث خواهد شد و 
آنچه را كه رهبر معظم انقلاب در خصوص 

نقشــه راه اقتصادى كشور فرمودند انجام 
خواهيم داد.

 لوايح چهار گانه
وى درباره موضع دولت نســبت به اعلام 
نظر مجمع تشــخيص مصلحت نظام در 
مــورد لوايح مرتبط با FATF هم تصريح 
كرد: بحث ما به عنوان دولت در اين لوايح 
FATF نيست و اين اشتباهى است كه در 
اذهان به وجود آمده اســت. برخى از اين 
لوايح مربوط به دولت دهم است كه لوايحى 
را تنظيم كردند و براى مجلس فرستادند. 
ما به دنبال اين هستيم كه لوايح چهار گانه 
در مجلس بررسى و تصويب شود و بايد اين 

مسير طى شود.
رئيس دفتــر رئيس جمهور افزود: آنچه را 
آقاى محسن رضايى به عنوان دبير از طرف 
رئيس مجمع تشخيص ارسال كرده اند، ما 
در دولت بررســى كرده متوجه شديم كه 
بخش هايى از مطالب مطرح شده ارتباطى 

به مجمع تشخيص مصلحت نظام نداشته 
و مربوط به شوراى عالى امنيت ملى است.

واعظــى در واكنش به تيتر احضار هيئت 
دولت از سوى رهبرى در انتشار خبر ديدار 
روز يكشــنبه كابينه با ايشان در رسانه ها، 
گفت: متأسفانه رســانه هايى هستند كه 
ممكن اســت به نام تبعيت از رهبرى كار 
كنند اما سياست هاى آن ها با ديدگاه هاى 
رهبرى مغايرت دارد. دولت همواره خدمت 
رهبرى مى رسد و از راهنمايى هاى ايشان 
استفاده مى كند و سخنان رهبرى همواره 
براى ما فصل الخطاب اســت. ديديم كه 
خبرى كه دفتر رهبرى داد بســيار مثبت 
بود و جلســه صميمى برگزار شد و همه 
اعضــاى دولت پــس از آن گفتند انرژى 

زيادى گرفتيم تا كار كنيم.
وى افــزود: كســانى كه ايــن حرف ها را 
مى زنند نمى دانند يك جنگ اقتصادى با 
آمريكا شروع شده و هنوز به دنبال تسويه 

حساب هاى سياسى هستند.

رئيس دفتر رئيس جمهور مطرح كرد

تغييرات هم در تيم اقتصادى و هم بخش هاى ديگر كابينه خواهد بود 

 دولت به مسافران سفرهاى تفريحى به خارج از كشور ارز اختصاص ندهد؛ زيرا 
در شــرايطى كه دولت پليد آمريكا جنگ تمام عيار اقتصادى را عليه ملت ايران 
آغاز كرده، انجام سفرهاى اين گونه و تخصيص ارز به آن در راستاى منافع ملى 

كشور نيست. 9150000609 
  آيا از آســيب هاى روانى، طلاق، دست كشيدن از مدرسه و دانشگاه، گرفتن 
نزول جهت تأمين هزينه هاى زندگى بعد از بيكارى چند ده هزار كارمند و كارگر 

شركت پديده شانديز مطلع هستيد؟ چرا به داد ما نمى رسيد؟ 9190003651
 «بيمه گذار محترم، خواهشمند است به منظور تأمين و به روز كردن سرمايه 
بيمه نامه بدنه خود، در اسرع وقت، الحاقيه افزايش سرمايه بيمه را از نمايندگى 
يا شعبه صادر كننده بيمه نامه درخواست و خريدارى نماييد». آيا اين عمل عين 
دزدى نيست؟ معامله اى انجام شده و قراردادى ثبت شده، چرا مدام الحاقيه به آن 

مى چسبانيد؟ 9150003775
 آقاى دكتر احمد توكلى! انحلال مجلس از عزل آقاى سيف مهم تر است، چون 
امام فرمودند: مجلس در رأس امور اســت پس ســيف مهره مورد تأييد مجلس 

است. 9150007215
 در شرايط صلح و آرامش، نه توفانى نه سيل و زلزله اى، وزارت نيرو توان تأمين 
برق باثبات براى جامعه را ندارد. با وجود ذخاير غنى نفت، گاز، زغال ســنگ و 
حتى آفتاب تابان! چرا ايران عزيزمان هنوز با اين مشــكلات مواجه است. در 30 
ســال پس از جنگ عزيزان مسئول فقط شعار داده و دولت هاى قبلى را تخريب 

مى كنند. 9150003775
 كاروان شــهدا وارد كشور شــدند و بار ديگر صداى صلوات با عطر عود و 
گلاب و اسپند در كوچه و خيابان هاى شهرها پيچيد و علم هاى يا حسين به 
اهتزاز در آمد و دوباره يادآورى اين مطلب شــد كه فرهنگ دفاع مقدس كه 
همان فرهنگ ايســتادگى و مقاومت در برابر مستكبران است، رمز پيروزى 

است. 9150000609
 دولت دنبه را دست گرگ داده و حالا بيهوده دنبالش مى دود. آقاى رئيس جمهور! 
سيف مهره معضل اقتصاد است، پس كى مى خواهيد به خواسته كارشناسان توجه 

كرده و در تيم اقتصادى دولت تغييراتى ايجاد كنيد. 9150008252
 بــا نامه قدردانى وزير ورزش و جوانان از رئيس جمهور در خصوص ورود زنان 
به ورزشــگاه ها و دستور رئيس جمهورى مبنى بر همكارى وزارت كشور در اين 
خصوص ديگر انگار تمام مشكلات كشور با تدبير دولت اميد حل شده و امورات 

مردم به نحو احسن مى گذرد! 9110006339
 سقوط  آسانســور در پاساژ علاءالدين  نشــان  داد مصالح  ساختمانى  كالايى 
راهبردى  است  و دولت  بايد با تخصيص  ارز دولتى  و نظارت ، از ناياب  شدن  مصالح  
يا احتكار و گرانى  كه  دامنگير آن ها  شده ، جلوگيرى  كند تا شاهد حوادث  مشابه 

كه  در اثر استفاده  از مصالح  نامرغوب ايجاد مى شود، نباشيم.
6892000519

 آقاى ناطق نورى خودتان هم مى دانيد كه يكى از افراد كليدى كه اين مشكل 
و بلاى خانمانسوز فعلى را سرملت در آورد، شما هستيد. پس لطفاً سكوت كنيد 

و از رهبرى مايه نگذاريد. 9150000348 
 آقاى جهانگيرى براى دولت تقاضاى كمك نكنند، بلكه فقط كافى اســت كه 

گمركات را ببنديد تا بسيارى از مشكلات حل شود. 9150007215

نشست  فعالان اصولگرا با آقاى 
رئيسى درباره دغدغه هاى 

مردم است نه انتخابات

فارس: عليرضا زاكانــى نماينده مردم تهران 
در مجلــس نهم، با اشــاره به بعضــى اخبار 
درباره نشســت هاى چهره هــاى اصول گرا با 
حضور حجت الاســلام ســيدابراهيم رئيسى 
گفت: اصل برگزارى نشســت فعالان جريان 
اصولگــرا با حضور حجت الاســلام رئيســى 
صحيح اســت و جزء وظايف كسانى است كه 
نســبت به انقلاب و مردم احساس مسئوليت 
مى كننــد، اما اينكه در اين نشســت ها بحث 
انتخابات آينده مطرح مى شود نادرست است.
وى بــا تاكيــد بر اينكــه موضــوع بحث در 
نشســت هاى مذكور شــرايط امروز كشــور 
اســت،  اظهار داشــت: بحث ما در نشست ها 
چگونگــى كمك بــه برون رفت از شــرايط 
كنونى كشــور اســت كه دشــمن در خلال 
آن تــلاش مى كنــد كام مــردم را تلخ كند 
و نهايتاً آنــان را از حاكميت ناراضى ســازد.
دبيــركل ســابق جمعيت رهپويــان انقلاب 
اسلامى گفت: بنابراين موضوعات نشست هاى 
فعالان اصولگــرا كه با حضور آقاى رئيســى 
برگــزار مى شــود شــرايط امروز كشــور و 
وظايفى اســت كه مســئولان بايــد در قبال 
مشــكلات معيشــتى مــردم انجــام دهند.
او تصريح كــرد: آنان كه مى كوشــند به اين 
موضوع دامن بزنند كه موضوع نشســت هاى 
يــاد شــده انتخاباتــى اســت در حقيقــت 
آنچــه در ذهن خودشــان مرور مى شــود و 
برايشــان اولويــت دارد، گمانه زنى مى كنند.
زاكانى در ادامه گفت: در حقيقت اگر نشست 
فعالان اصولگرا در شرايط فعلى اقتصاد كشور 
برگزار نشــود، بايد اين جريان را تخطئه كرد.
دبيركل سابق جمعيت رهپويان انقلاب اسلامى 
عنوان داشت: دغدغه نيروهاى انقلابى كمك به 
مردم و مسئولان جهت عبور سرافرازانه نظام از 
اين مقطع حســاس است از اين رو ما تاكنون 
در جلسات مان حرف انتخاباتى نزده ايم و آنچه 
از ســوى برخى در اين باره مطرح مى شــود. 

نادرست است. 

معاون وزير دفاع:
800 تانك جديد به سازمان رزم 

ارتش و سپاه اضافه مى شود
تسنيم: معاون وزير دفاع از توليد 800 تانك 
جديد به منظور تحويل به ارتش و ســپاه خبر 
داده اســت. «كرار» با توجه به زيرساخت هايى 
كه بــراى توليدش در «ودجا» وجــود دارد، به 
احتمال زياد جزو گزينه هاى اصلى است. رضا 
مظفرى نيا معاون صنعتى وزير دفاع و پشتيبانى 
نيروهاى مسلح افزود: ارتقا و توليد 700 تا 800 
تانك در دستور كار اين وزارتخانه قرار دارد كه 
بخش عمــده اى از آن در صنايع زرهى دورود 
انجام خواهد شد. وى تأكيد كرد: براساس اين 
برنامه سالانه 50 تا 60 تانك ساخته مى شود و 
اعتبار خوبى براى آن گذاشته مى شود؛ زيرا نياز 
شديد ارتش و سپاه است. به گفته معاون وزير 
دفاع، ارتقاى تانك هاى فعلى و توليد تانك هاى 
جديد در رأس برنامه نوسازى ناوگان زرهى قرار 

خواهد گرفت.

حمايت ايران از بيانيه 
شخصيت هاى مسلمان براى 

توقف جنگ در يمن
مهر: ســخنگوى وزارت خارجه درباره بيانيه 
شمارى از شخصيت هاى سياسى قابل احترام 
كشورهاى اسلامى براى توقف سه ماهه جنگ 
در يمن، اظهارداشــت: ايران از آغاز اين جنگ 
ويرانگر خواستار توقف هر چه سريع تر مخاصمه 
شــد و اكنون نيز از هر طرح و پيشنهادى كه 
بتواند از طريق گفت و گو و يك راه حل سياسى 
به پايان اين جنگ كمك كند همچون هميشه 
حمايت خواهــد كرد.  بهرام قاســمى با ارج 
نهادن به احساس مسئوليت اين شخصيت هاى 
سياسى آمادگى كشــورمان را براى هر گونه 
كمك جهت اجرايى كردن اين پيشنهاد اعلام 
و از جامعه بيــن المللى بويژه همه دولت هاى 
اسلامى خواست تلاش هايشان را جهت توقف 

اين جنگ خانمان سوز افزايش دهند. 

براى مطلع كردن ايران از نتايج نشست 
«هلسينكى»

نماينده پوتين عازم تهران مى شود
تسنيم: يك سايت روس مدعى شده نماينده 
ويژه رئيس جمهور روسيه روز چهارشنبه(ديروز) 
عازم تهران مى شود تا ايران را از نتايج نشست 
ميان سران روسيه و آمريكا در شهر هلسينكى 
مطلع كند. خبرگزارى RBC، توافق با ايران 
بر سر اقدامات مشترك در چارچوب توافقات 
حاصل شــده در ديدار ترامپ و پوتين در شهر 
«هلسينكى» را از ديگر اهداف اين سفر خوانده 
است. «لاورنتيف» يكى از اعضاى هيئت روسيه 

در هلسينكى بود.

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

وزيرخارجه خطاب به اروپا: 
حرف و بيانيه بس است، عمل كنيد

ايسنا: محمد جواد ظريف در گفت و گويى 
اختصاصى با يورونيوز فارســى با تأكيد بر 
اهميت روابط با اروپا پس از خروج آمريكا از 
برجام خاطرنشان كرد جداً از تعهد سياسى 
اروپايى ها براى پايبندى به توافق هسته اى 
اينــك نياز به مشــاهده اقدامــات عملى 
آن هاســت. وزيرخارجه تصريح كرد: «اروپا 
نبايد تنها به اظهارنظر و صدور بيانيه اكتفا كند؛ ما نياز داريم كه راهكارهايى عملى 
بخصوص در زمينه مراودات بانكى، ســرمايه گذارى، انرژى، حمل و نقل و حمايت از 
بنگاه هاى كوچك و متوسط از سوى آن ها دريافت كنيم». ظريف در بخش ديگرى از 
اين گفت و گو درباره ملاقات اخير ولاديمير پوتين و دونالد ترامپ، روساى جمهورى 
روسيه و آمريكا در فنلاند و تأكيد آن ها بر نوعى همگرايى نسبت به آنچه در سوريه 
مى گذرد، خاطرنشان كرد: «به اعتقاد من سرنوشت سوريه بايد توسط مردم اين كشور 
رقم بخورد».وى افزود: «ما هماهنگى و ارتباط خوب خود را با روسيه و دولت سوريه 
حفــظ كرده ايــم و به اين كار ادامه خواهيم داد. هدف كلى هر ســه طرف مبارزه با 
تروريسم و افراط گرايى است». ظريف با اشاره به اين بخش از سخنان دونالد ترامپ در 
نشست هلسينكى كه ايران نبايد از شكست داعش منتفع شود، اين موضع را تأييدى بر 
حمايت رئيس جمهور آمريكا از داعش تلقى كرد و گفت: «منابع غربى اسناد معتبرى 
در اختيار دارند كه به روشــنى اين حمايت هــا را ثابت مى كند. بهره بردن داعش و 

سازمان هاى افراطى از سلاح هاى آمريكايى يكى از اين اسناد است».

خط  و نشان رئيس دادگاه انقلاب 
براى اخلالگران بازار ارز و سكه

رئيس دادگاه هاى انقلاب اسلامى تهران با بيان اينكه هنوز پرونده متهمان 
ارزى و سكه به دادگاه انقلاب نيامده است براى اخلالگران خط  و نشان كشيد 
و گفت: دادگاه انقلاب در رســيدگى به پرونده  اين افراد چنان برخوردى مى كند كه 
درس عبرتى براى تاريخ باشد. حجت الاسلام والمسلمين موسى غضنفرآبادى با بيان 
اينكه دادگاه انقلاب منتظر وصول پرونده متهمان ارزى و سكه است، افزود: به احتمال 
زياد اين افراد و ساير دانه درشت ها، جوسازى، فضاسازى و مظلوم نمايى مى كنند و حتى 
براى منفعل كردن دادگاه از ناحيه مدعيان دروغين حقوق بشر فضاسازى كرده و فشار 
مى آورند اما دادگاه انقلاب هيچ واهمه اى از اين فضاسازى ها ندارد و قاطعانه رسيدگى 
مى كند. وى تأكيد كرد: سرعت، دقت و قاطعيتى كه از سوى رئيس قوه قضائيه تعيين 
شده، در دستور كار دادگاه انقلاب است و مردم مطمئن باشند دادگاه انقلاب آسيبى را 

كه اين افراد به اعتماد عمومى وارد كردند برطرف مى كند.

عضو كميسيون امنيت ملى:
مذاكره ولايتى و پوتين 

با درخواست روحانى از رهبرى انجام شد 
مهر: عضو كميســيون امنيت ملى و سياست خارجى مجلس با اعلام اين خبر كه 
«مذاكره ولايتى با پوتين بنا بر درخواســت روحانى از رهبر انقلاب انجام شده است»، 
اظهارداشــت: رئيس جمهور با توجه به شــرايط فعلى از رهبر معظم انقلاب كمك 
خواســتند كه با توجه به مذاكرات پيچيده و شــرايطى كه وجود دارد، از شخصيت 
هايى كه تجربيات خوبى دارند براى كمك به دولت اســتفاده شود. بنا به درخواست 
آقاى روحانى، رهبر انقلاب اجازه دادند كه آقاى ولايتى به كمك دولت بيايد. ابوالفضل 
حسن بيگى، با تأكيد بر اينكه آقاى ولايتى در سفر به روسيه مأموريتى از جانب رئيس 
جمهور را اجرا كرد، گفت: آقاى ولايتى پيام رسمى و كتبى رئيس جمهور را به آقاى 
پوتين تسليم كرد. از سوى ديگر چون رئيس جمهور روسيه علاقه مند به رهبر معظم 
انقلاب اســت، بنابراين آقاى ولايتى پيام شفاهى رهبر معظم انقلاب را نيز به رئيس 

جمهور روسيه رساند.

عمليات موفق پهپادى يمنى ها در عربستان
آرامكو رياض در آتش مى سوزد

فارس: منابع يمنى از عمليات موفق پهپادى ارتش و كميته هاى مردمى يمن در 
هدف قرار دادن پالايشگاه شركت آرامكو در پايتخت عربستان خبر دادند.

به گزارش المسيره، منابع سعودى شركت آرامكو عربستان به آتش سوزى پالايشگاه 
آرامكو رياض به دنبال حمله پهپادى يمنى ها اذعان كردند. شركت آرامكو در صفحه 
توييترى خود با صدور بيانيه اى اعلام كرد: تيم اطفاى حريق آرامكو عربستان موفق به 
مهار آتش سوزى شده و اين تلفاتى نداشته است.الميادين به نقل از يك منبع وابسته 
به نيروى هوايى يمن گزارش داد: پهپاد دوربرد از نوع صماد2، پالايشــگاه آرامكو در 
رياض را هدف قرار داده است.يك منبع وابسته به نيروى هوايى يمن به المسيره گفت: 
پهپاد ارتش و كميته هاى  مردمى يمن به يارى خداوند پالايشگاه شركت آرامكو در 
رياض را هدف قرار دادند. پهپاد صماد2 كه دوربرد است اولين عمليات هوايى  خود را 

با بمباران پالايشگاه شركت آرامكو در رياض انجام داد.

نبايد تنها به اظهارنظر و صدور بيانيه اكتفا كند؛ ما نياز داريم كه راهكارهايى عملى 

مردم است نه انتخابات

شماره پيامك: 30004567

غلامى در حاشيه جلسه هيئت دولت:آذرى جهرمى در جمع خبرنگاران:
بازديد بازرسان آژانس مصوبه شوراى عالى امنيت ملى داشتبازار تلفن همراه از هفته آينده ثبات بيشترى خواهد داشت

وزير ارتباطات و فناورى اطلاعات گفت: 
جلســه اى با حضور معاونــان وزارت 
ارتباطات تشكيل شده تا در هفته آينده شرايط 
بازار تلفن همراه مقدارى با تثبيت بيشــترى 

مواجه شود.
محمدجواد آذرى جهرمى در حاشــيه جلسه 
هيئــت دولت در جمع خبرنگاران در خصوص 
واردات موبايــل بــا تعرفه بالا اظهار داشــت: 
سخنگوى دســتگاه قضايى در نشست خبرى 
خــود اعلام كرد كــه در اين زمينــه تعدادى 
را بازداشــت كرده و روند بازپرســى و تشكيل 
پرونده در حال انجام است. تاكنون اطلاعاتى كه 
دستگاه قضايى از ما خواسته در اختيار آن ها قرار 
داده شده است و اين خيلى خوب است كه در 
كوتاه مدت و با جديت، دستگاه قضا وارد عمل 
شده است.وى درباره بازگشت پذيرى تعادل به 
بازار تلفن همراه، اظهارداشت: موضوع تعادل بازار 
تلفن همراه به مقدار زيادى به نرخ ارز وابســته 
اســت. در اين زمينه بر اساس نامه اى كه آقاى 
شــريعتمدارى وزير صنعت، معــدن و تجارت 
ارسال كردند براى گوشى هاى با قيمت زير 300 
دلار ارز از گروه دوم از طريق سامانه نيما تأمين 
خواهد شد. همچنين براى گوشى هايى با قيمت 
بالاتر از 300 دلار نيز ارز از گروه سوم تخصيص 

داده خواهد شد.
وى با بيــان اينكه درباره بيــش از 100 هزار 

گوشى تلفن همراه كه در حال توقيف هستند 
قرار شد كه تعيين تكليف صورت بگيرد و نحوه 
عرضه آن ها به بازار مشــخص شــود، تصريح 
كرد: در اين زمينه دســتگاه قضا اعلام آمادگى 
كرده كه از تصميماتى كه در كميته ثبت تلفن 
همــراه در خصوص نحوه واگذارى و عرضه اين 
گوشى ها اتخاذ مى شود، حمايت و در اين زمينه 

همكارى هاى لازم را انجام دهد.
وزير ارتباطات و فناورى اطلاعات ادامه داد: با اين 
دو اقدام فكر مى كنيم بتوانيم شرايط مناسبى 
فراهم كنيم و شاهد تثبيت قيمت در بازار تلفن 

همراه باشيم.
آذرى جهرمى درباره زمان تحقق تثبيت در بازار 
تلفن همراه، خاطرنشان كرد: جلسه اى با حضور 
معاونان وزارت ارتباطات تشكيل شده تا در هفته 
آينده شــرايط بازار موبايــل مقدارى با تثبيت 
بيشترى مواجه شود. ما پيش بينى كرده بوديم 
كه در 10 روز بازار تلفن همراه متعادل مى شود 
اما به دليل طولانى شدن تصميم گيرى در بازار 

ارز اين اتفاق اندكى با تأخير مواجه شد.

آرش خليل خانه: در حالى كه وزير 
علوم روز ســه شــنبه گفته بود هيچ 
بازديدى از دانشگاه ها از سوى آژانس بين المللى 
انرژى اتمى صورت نگرفته، ديروز در حاشــيه 
جلسه دولت با تأييد صورت گرفتن اين بازرسى 
مدعى شد: دانشگاه علم و صنعت وزارت علوم را 
در جريان اين اتفاق قرار نداده بود. منصور غلامى 
در حاشــيه آييــن چهلمين روز درگذشــت 
حجت الاسلام والمسلمين دكتر احمد احمدى با 
تأكيد بر اينكه بازديد بازرسان سازمان بين المللى 
انرژى اتمى از دانشگاه ها صحت ندارد، گفته بود: 
ماه هاى اخير و از زمانى كه من مسئوليت وزارت 
علــوم را بر عهده داشــته ام هيــچ بازديدى از 
دانشگاه ها صورت نگرفته اســت. ديروز اما در 
حاشيه جلسه هيئت دولت، وى با تغيير اظهارات 
خود و تأييد بازرسى از برخى دانشگاه ها گفت: 
اين كار با تأييد و مجوز شوراى عالى امنيت ملى 
انجام گرفته و براى دانشگاه ها لازم الاجرا بوده 
است؛ بنابراين هر نوع تشكيك در قضيه و ايجاد 
فضاى نامطمئن و حاشــيه ســازى بويژه در 
شرايطى كه با تهديدهاى جديد روبه رو  هستيم 
به نفع كشــور نيســت. منصور غلامى گفت: 
موردى كه انجام شده با هماهنگى وزارت علوم 
نبوده و متأسفانه دانشگاه هم به ما گزارش نداده 
بود. وزير علوم با بيان اينكه من پيش از اين در 
مورد اين موضوع اظهار بى اطلاعى كرده بودم، 

افزود: بعد از آنكه بررســى كردم، مشخص شد 
چون دانشگاه موظف بوده تصميم شوراى عالى 
امنيت ملى را اجرا كند به هر دليلى به ما خبر 
نداده بودند. وى تأكيد كرد: اين بازديد در سطح 
آزمايشگاه ها بوده كه مشكلى هم وجود نداشته و 
ملاقات و گفت وگو با افراد اعم از دانشجويان و 
اســتادان مطرح نبوده  اســت. گفتنى است، با 
گذشت 10 روز از افشاى خبر بازرسى بازرسان 
آژانس از دانشــگاه علــم و صنعت و پس از آن 
آشكار شدن درخواست و تلاش اين نهاد سازمان 
ملل بــراى اقدام مشــابه در برخــى ديگر از 
دانشــگاه ها از جمله دانشگاه شهيد بهشتى و 
دانشگاه شريف، اظهارات وزير علوم در مورد بى 
اطلاعــى از اين اتفاق تا امروز عجيب و باور آن 
سخت است. اين در حالى است كه به گزارش 
شــمارى از خبرگزارى هــا برخى از اســتادان 
دانشــگاه مدعى بودند كه بازرســان آژانس از 
دانشگاه شريف هم بازديد كرده اند و به دانشگاه 
اميركبير هــم رفته اند كه در اين دانشــگاه با 

مخالفت برخى استادان روبه رو  شدند.

حجت الاسلام والمسلمين رئيسى در همايش نخبگان بسيجى حوزه هاى علميه:

انديشه سكولار، حوزه هاى علميه را تهديد مى كند

خبر

 مهر  توليت آســتان قدس رضوى با بيان اينكه امروز انديشه 
ســكولار به معناى واقعى حوزه علميه را تهديد مى كند، گفت: 
متأسفانه گاهى شاهديم در حوزه و دانشگاه، استادان انقلابى را 

گوشه نشين مى كنند.
حجت الاسلام والمسلمين سيد ابراهيم رئيسى در همايش اساتيد 
و نخبگان بسيجى حوزه هاى علميه قم، تهران، اصفهان و خراسان 
رضــوى، با ابراز اميــدوارى از برگزارى اين گونه نشســت ها براى 
تصميم ســازى و تصميم گيرى در حوزه انقلاب؛ گفت: امروز براى 
همه ما كه در اين كســوت نورانى و مقدس قرار داريم، شــناخت 
وظيفه و نقش و رســالتى كه بر دوش داريم مسئله مهمى بوده و 

قطعاً دغدغه خاطر براى همه ماست.
عضو مجمع تشــخيص مصلحت نظام، وظيفه عمده بسيج حوزه 
علميه را در ســه حوزه تشــريح كرد و افزود: حوزه علم و دانش، 
دانش افزايى و در يك كلام حوزه علميه، حوزه دوم تبليغ و تربيت 
نفوس مستعد و حوزه سوم عمل و اجراست و آنچه را كه گفتيم و 

بحث كرديم، بايد در حوزه اجرا موردنظر قرار داشت.
وى خاطرنشــان كرد: در حوزه علم و دانش، به روز بودن، به هنگام 

بودن و مبتنى بر فقه بودن نياز جامعه را برطرف مى كند.
حجت الاسلام والمسلمين رئيسى تصريح كرد: امروز سكولاريسم از 
نوع اجتماعى كه دين را يك امر فردى يا شخصى معرفى كنيم، نه 
اينكه دين را به عنوان يك امر اجتماعى و در بطن جامعه به عنوان 
يك حكومت دينى و اسلامى بدانيم، حوزه علميه را تهديد مى كند.
توليت آستان قدس رضوى افزود: ما باورمان اين است كه امام راحل 
اين پرچم را برافراشت كه فقه بر جامعه حكومت كند و فقه بايد در 

متن جامعه و در تمام زوايا حاكم باشد.
عضو مجلس خبرگان رهبرى با بيان اينكه انقلاب اسلامى از متن 
حوزه علميه برخاسته و يك مرجع عالى قدر پرچمدار آن بوده است، 
گفت: از ابتدا حوزه علميه پرچمدار بوده و امروز نمى تواند نســبت 
به همه سطوح اجتماعى و معيشتى، اقتصادى و علمى بى اعتنا باشد.
وى يادآور شد: امروز سكولار به معناى واقعى حوزه علميه را تهديد 

مى كند، انديشه سكولار در گوشه و كنار شنيده مى شود، بنابراين، 
مســئله سكولاريسم اجتماعى نگاه و انديشه اى را در حوزه علميه 
راه انداخته كه حوزه بايد علمى باشد و به ديگر وظايف اجتماعى، 

فرهنگى و سياسى خود نبايد بپردازد.
توليت آستان قدس رضوى درخصوص وظيفه تبليغ حوزه علميه، 
گفت: حضور مداوم و مســتمر حوزه علميه در جامعه نياز كنونى 
جامعه اســت، مشكل تبليغ اين اســت كه موانعى دارد و راهكار 

برون رفت از آن شجاعت و ايستادگى است.
وى افزود: هركس نسبت به بدعت هايى كه جامعه را تهديد مى كند 
علم و دانش دارد بايد جامعه را نســبت به آن آگاه كند، شــما كه 
مرزبان هاى فكرى جامعه هستيد، بايد مشكلات و انحرافات را فرياد 

بزنيد و مردم را آگاه كنيد. 
حجت الاسلام والمسلمين رئيســى تصريح كرد: امروز دين مورد 
تهاجم اســت و تهديد تنها در يك حوزه نيست، حتى علم اصولى 
كه در حوزه هاى ماســت نيز مورد هجوم است و متناسب با نيازها 

بايد ايفاى نقش كرد.
وى بــا بيان اينكه ملاك اعتدال در جامعه ولى امرمســلمين 
است، گفت: متأســفانه گاهى شــاهديم در حوزه و دانشگاه، 
اساتيد انقلابى، آسيب شناس و هشداردهنده و زمان شناس را 

گوشه نشين مى كنند.

تغييرات هم در 
تيم اقتصادى و 
هم در بخش هاى 
ديگر كابينه 
خواهد بود و 
اسامى و تعداد 
تغييرات در دولت 
را شخص آقاى 
رئيس جمهور 
اعلام خواهد كرد

بــــــــرش



w w w . q u d s o n l i n e . i r
    پنجشنبه 28 تیر 1397  5 ذی القعد ه 1439 19 جولای 2018  سال سی و یکم  شماره 8736  

روزنامـه صبـح ایـرانآستان

حرم مطهر رضوی روزانه پذیرای 12هزار زائر غیر ایرانی است   آستان: رئیس اداره زائران غیر ایرانی گفت: حرم مطهر رضوی در ایام دهه کرامت روزانه پذیرای 12 هزار زائر غیرایرانی است. 
حسین غلامپور با بیان اینکه 80 درصد این زائران عرب زبان هستند، اظهار کرد: این افراد بیشتر از کشورهای عراق، لبنان، بحرین، سوریه، قطر و عربستان هستند و از برنامه های این اداره در رواق و صحن غدیر 

بهره مند می شوند. وی اضافه کرد: 20 درصد دیگر زائران اردو، آذری، فارسی زبانان غیر ایرانی و گردشگران غیر مسلمان هستند که برنامه های متعددی برای آنان نیز در نظر گرفته شده است.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r سازمان حرم، گامی بنیادین 
برای توسعه کمی و کیفی زیارت

در گذشته دور مأموریت آستان قدس فقط متمرکز بر اداره حرم مطهر بوده است. ولی در 
دهه های اخیر به اقتضای تقاضای مردم و نیاز جامعه از یک سو و قابلیت ها و ظرفیت های 
آستان قدس رضوی، دایره خدمات آستان قدس به عرصه های متنوع فرهنگی، اجتماعی 
و... گسترش یافته است. به طور طبیعی ساختار توسعه این فعالیت ها نیز بتدریج حول 
ساختار قدیم و اولیه شکل گرفته و توسعه پیدا کرده است و افزوده شدن فعالیت های 
جدید حول ساختار قدیم، عوارضی را به همراه داشته است که فقدان تمرکز مدیریتی 

در حرم مطهر یکی از مهم ترین آن ها بوده است. 
علاوه بر آن، حکم رهبر معظم انقلاب به تولیت جدید آستان قدس رضوی بر حجم و 
کیفیت فعالیت های این آستان مقدس در همه عرصه ها افزوده و مأموریت های جدیدی 
را نیز مطالبه کرده است. طبیعی است که برای تحقق دوره جدید با مأموریت های ایجاد 

شده باید ساختار متناسب را ایجاد کرد. 
بر این اساس از ابتدای حضور تولیت جدید آستان قدس روند متناسب سازی ساختار 
آغاز شده است که تأسیس سازمان فرهنگی، معاونت امداد مستضعفان، معاونت علمی 
و معاونت برنامه ریزی برخی از همین اقدامات در راستای  ساماندهی ساختاری آستان 
قدس رضوی بوده اســت.  در این میان، حرم مطهر کانونی ترین نقطه خدمت رسانی 
آســتان قدس رضوی به زائران و مجاوران بارگاه منور حضرت رضا)ع( است که در بند 
دوم حکم رهبر معظم انقلاب مورد تأکید قرار گرفته است. علاوه بر توجه به رفع برخی 
چالش ها همچون تمرکز مدیریتی در حرم مطهر، ضرورت داشت تا با نگاهی به آینده 

نسبت به بازنگری ساختاری نیز اقدام شود. 
روند حضور زائران در مشهد مقدس نشان می دهد که به طور طبیعی با گذشت زمان، 
حجم زوار افزایش می یابد. از ســوی دیگر اراده آستان مقدس رضوی هم بر این است 
که برای توسعه زیارت و تسهیل آن تلاش نماید. فزون تر اینکه حجم و کیفیت خدمات 
فرهنگی به زوار محترم حرم مطهر باید افزایش یابد و آســتان قدس رضوی در صدد 

ارتقای کیفیت زیارت است.
بنابراین تشکیل سازمان حرم مطهر اگرچه در نگاه اولیه با این هدف صورت گرفته تا 
چالش تکثر مدیریت در حرم مطهر را رفع و نوعی وحدت مدیریت ایجاد کرده و با ارتقای 
هماهنگی به ارائه خدمات با کیفیت تر به زائران گرامی منجر شــود، اما محدود به این 
هدف نیست؛ بلکه خدمت بیشتر و با کیفیت تر به زائر و توسعه زیارت را نیز مد نظر دارد.

انتخاب الگوی »سازمان« محور به عنوان الگوی اصلاح ساختاری چند هدف راهبردی 
دیگر را هم به دنبال دارد. 

1. الگوی ســازمان محور این زمینه را ایجاد می کند تا امور جاری در درون سازمان ها 
سامان بگیرد و با کاهش روندهای اداری سرعت ارائه خدمت افزایش می یابد. 

2. واگذاری اختیارات جاری به ســازمان ها این زمینه را ایجاد می کند تا سطوح ارشد 
مدیریت آســتان با فاصله گرفتن از امور جاری، بر امور راهبردی تمرکز کرده و زمینه 

راهبری هماهنگ آستان قدس را فراهم نمایند. 
3. تشــکیل سازمان حرم مطهر زمینه رشد درون زای خدمات حرم و توسعه زیارت را 
فراهم می کند. اساساً توسعه خدمت باید مبتنی بر نهادهای درون زا شکل بگیرد و آستان 

قدس رضوی همین جهت گیری را انتخاب کرده است. 
با این حال تشکیل سازمان حرم قدم اولیه و نقطه آغازی برای تحقق این اهداف است که 

امید می رود با هم افزایی و اهتمام حداکثری به سرانجام مطلوب برسد.

یادداشت روز

تولیت آستان قدس رضوی با تأکید بر اینکه حق 
زن، حق نقش آفرینی در اجتماع و رساندن جامعه 
به بالندگی است؛ گفت: زنان فرهیخته باید پیشگام 
در عرصه های فرهنگی و اجتماعی باشند و بدون 
نقش آفرینی زنان، تحولات فرهنگی و اجتماعی 

رقم نخواهد خورد.
حجت الاسلام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی در 
آیین اختتامیه سومین دوره جایزه جهانی گوهرشاد 
که در تالار قدس حرم مطهر رضوی برگزار شــد، 
تأکید کرد: هویت زن از ناحیه مســتکبران مورد 
ترور قرار گرفته، حــق زن حق نقش آفرینی در 
اجتماع و رساندن جامعه به بالندگی است، اما به 

نام آزادی از زنان سلب آزادی می کنند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: 
زنان فرهیخته باید پیشگام در عرصه های فرهنگی 
و اجتماعی باشــند و بــدون نقش آفرینی زنان 

تحولات فرهنگی و اجتماعی رقم نخواهد خورد.
وی ضمن بیان ارزش و جایگاه نیکوکاری و نیکی 
در عالم، خاطرنشان کرد: بسیاری در عالم مدعی 
نیکی هستند، اما شاخصی که ما برای نیکی داریم 

نشئت گرفته از اندیشه و انگیزه نیکوست.
تولیت آســتان قدس رضوی معرفی چهره هایی 
چون بانو گوهرشاد را سبب نهادینه شدن فرهنگ 
بخشش و کرامت دانست و گفت: دبیرخانه جایزه 
جهانی گوهرشاد باید در جهت جذب دختران و 
آینده سازان کشور فعال باشد و بانوان فرهیخته و 

نیکوکار را به عنوان الگو به جامعه معرفی کند.
وی با اشــاره به اینکه برخــی در عالم با انگیزه 
منفعت، تحکیــم موقعیت یا جلب توجه دیگران 
نیکی می کنند، افزود: هر بخششی کرامت نیست، 
اولین شــاخص کرامت در خداخواهی و توجه به 
خالق هســتی اســت؛ همچنین بزرگان دنیا در 
زمینه های علمی، هنری و... بسیار زیاد هستند، اما 

بزرگوار کم است.
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی با بیان اینکه به 
برکت انقلاب اسلامی، نقش آفرینی زنان در جامعه 
روز به روز رونق یافته است، خاطرنشان کرد: جایزه 
جهانی گوهرشاد به عنوان حرکتی نمادین با نام 
یک بانوی فرهیخته که در کنار مضجع شریف و 
مطهر حضرت رضا)ع( می درخشد، برای درخشش 
هرچه بیشتر نیکوکاری در بین بانوان آغاز شده و 

سال به سال عمیق تر و گسترده تر می شود.

 جایزه گوهرشاد جریان سازی فرهنگی با 
معرفی الگو های نیکوکاری

دبیر کمیته اجرایی جایزه جهانی گوهرشاد، این 
جایزه جهانی را حرکتی در مســیر جریان سازی 
فرهنگــی و تربیتی با معرفی الگوهای نیکوکاری 
دانست. علی ســروری مجد در مراسم اختتامیه 
ســومین دوره از »جایزه جهانی گوهرشاد« که با 
حضور تولیت آســتان قدس رضــوی، جمعی از 
مدیران ارشد فرهنگی، برگزیدگان جایزه و جمع 
کثیری از میهمانان داخلی و خارجی در محل تالار 

قدس حرم مطهر رضوی برگزار شد، ابعاد مختلف 
برگزاری جایزه جهانی گوهرشاد را تبیین کرد.

وی برگزاری این همایش را فعالیتی در راســتای 
استفاده از ظرفیت عظیم فرهنگی آستان قدس 
رضوی به منظور جریان سازی فرهنگی و تربیتی 
بــا معرفی الگوهای نیکوکاری دانســت و عنوان 
کــرد: این جایزه جهانی به نام یکــی از خادمان 
آن حضرت یعنی »گوهرشاد« و به منظور تجلیل 
از بانــوان فرهیخته و پرهیــزکار ادیان توحیدی 
برگزار می شود که طی آن هر سال از هشت بانوی 

نیکوکار و فرهیخته جهان تجلیل به عمل می آید.
سروری مجد، گوهرشاد را شخصیت هنرمند و علم 
دوست توصیف کرد که یکی از معماری های عظیم 
اسلامی را در جوار حرم امام هشتم)ع( بنا کرده، 
به طوری که پس از ۶۰۰ سال همچنان جولانگاه 

بندگان و فرشتگان الهی است.
وی گفت: این مسجد یکی از زیباترین مساجد 
جهان اسلام و مکانی برای تدریس علمای علوم 
دینی بوده و تحولات تاریخی بســیاری در آن 
رقم خورده کــه از مهم ترین آن ها قیام خونین 
مسجد گوهرشاد اســت که در دفاع از عفاف و 

حجاب رخ داد.
دبیر کمیته اجرایی جایزه جهانی گوهرشــاد 
در ادامه به تدوین شــیوه نامه همایش جایزه 
جهانی گوهرشاد اشاره و ابراز کرد: این جایزه 
بر اســاس محورهای هشتگانه ایثار و شهادت، 
مقاومــت و بیــداری اســلامی، اقدامات قابل 
توجه و درخور تحســین  در عرصه های علمی، 
آموزشــی و پژوهشــی ، تلاش در عرصه های 
فرهنگــی، هنری و رســانه ای، وقــف و امور 

خیریه ، امــور عمرانی، مدیریت 
و کارآفرینــی  و امور پزشــکی، 
به بانوان برگزیده اعطا می شود.

سروری مجد همچنین به کمیته 
1۷ نفری داوران این جشــنواره 
جهانــی متشــکل از نمایندگان 
آستان قدس رضوی و سازمان های 

مرتبط اشاره داشت.
وی در بخش دیگری از ســخنان 
خود بــه برگزاری همایش علمی 
گوهرشاد در اردیبهشت ماه سال 
جاری اشــاره داشت که با حضور 
فرهیختگان علمی از کشور عراق 
و ایــران به منظور بررســی ابعاد 
شخصیت بانو گوهرشاد برگزار شد.

ســروری مجد به تدوین پنج اثر ارزشــمند در 
مورد بانو گوهرشاد و سایر بانوان فرهیخته ادیان 
توحیدی نیز اشــاره کرد که توسط به نشر، مرکز 
آفرینش های هنری و مرکز اســناد آستان قدس 

رضوی تهیه و رونمایی شده است.
ســروری همچنین در این همایش یاد و خاطره 
حجت الاســلام محمد جعفر توکلی، امام جمعه 

هرات و عضو هیئت رئیسه همایش علمی فرهنگی 
بانو گوهرشــاد را که در کشور افغانستان توسط 
دژخیمان تکفیری به شهادت رسید، گرامی داشت.

 »شب شعر گوهرشاد« 
در بارگاه ملکوتی امام هشتمj برپا شد

همچنین به همت مؤسسه آفرینش های هنری 
آستان قدس رضوی و با حضور جمعی از زائران و 
مجاوران بارگاه ملکوتی امام هشتم)ع( »شب شعر 

گوهرشاد« در مشهد برگزار شد.
شب شعر گوهرشــاد با هدف گسترش فرهنگ 
نیکوکاری و با ابزار مهم و اثرگذار شعر و ادبیات 
فارسی با حضور علی سروری مجد؛ دبیر همایش 
جایزه جهانی گوهرشــاد، محمدعلی چمی گو؛ 
مدیرعامل مؤسســه آفرینش های هنری آستان 
قــدس رضــوی و جمیله علم الهدی؛ دانشــیار 
دانشگاه شهید بهشتی و رئیس کمیسیون تعلیم 
و تربیت شورای عالی انقلاب فرهنگی، در آستانه 
ســومین دوره جایزه جهانی گوهرشاد در حرم 

مطهر رضوی برگزار شد.
در این شب شعر که با اجرای سعید 
بیابانکی، شاعر و مجری توانمند 
کشور برگزار شد؛ علیرضا قزوه، 
محمد حسین ملکیان، فاطمه 
نانیــزاد، پروانه نجاتی، هاشــم 
المقدسی؛ شاعر عرب زبان و زهرا 
حسین زاده؛ شاعر اهل افغانستان 

اشعار خود را قرائت کردند.
شعرخوانی جمعی از بانوان شاعر 
مشــهدی مانند عطیه انتظام، 
آرزو نصیــری، منیــژه رضوان، 
زهرا محدثی خراســانی، راضیه 
رجایی و حشمت سیدموسوی 
با موضوعات عــرض ارادت به 
ساحت قدســی امام رضا)ع( و واقعه گوهرشاد از 
دیگر بخش های این مراســم بود. رونمایی از دو 
کتاب »بانوان آســمانی« و »مکتــب دار بزرگ« از 
آثار منتشر شده توســط مجموعه آستان قدس 
رضوی، مشاعره رضوی دو بانو، اجرای گروه سرود 
آوای مهرطاها، گروه سرود نوجوان نسیم رحمت 
و پخش نماهنگ از دیگر برنامه های شــب شعر 

گوهرشاد بود.

مراسم اختتامیه سومین دوره »جایزه جهانی گوهرشاد«  با حضور تولیت آستان قدس رضوی برگزار شد

نشان جهانی »گوهرشاد« در دستان 8 بانوی  فرهیخته و نیکوکار

هویت زن از ناحیه 
مستکبران مورد 
ترور قرار گرفته، 

حق زن حق 
نقش آفرینی در 

اجتماع و رساندن 
جامعه به بالندگی 

است، اما به نام 
آزادی از زنان سلب 

آزادی می کنند

بــــــــرش

 قدس   سومین دوره »جایزه جهانی گوهرشاد« برگزیدگان خود را شناخت. 
مراسم اختتامیه سومین دوره »جایزه جهانی گوهرشاد« با حضور تولیت آستان قدس 
رضوی و جمعی از میهمانان داخلی و خارجی در محل تالار قدس حرم مطهر رضوی برگزار 
شد که از چهار بانوی فرهیخته ایرانی و چهار بانوی فرهیخته غیر ایرانی از کشورهای 

انگلستان، تانزانیا، تایلند و نیجریه تجلیل شد. 
 »افسانه سعید تهرانی« به عنوان خیر مدرسه ساز

 »کبری سیل سه پور« به عنوان ایثارگر و فعال انقلابی
 »نجمه کربلایی نوروز« به عنوان عضو فعال امدادگری 

 »لیلا لندی اصفهانی« به عنوان فعال امور آموزشی 
 »جومای احمدکاروفی« به عنوان مجاهد 

 جانباز از نیجریه، »دارا کات تیا« از تایلند در دفاع از محرومان
 »آلیبها ماماکیکه« از تانزانیا و »ام فروه نقوی« از انگلیس به عنوان حامی ازدواج جوانان

annotation@qudsonline.ir
مرتضی فیروزآبادی-  معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی آستان قدس رضوی

مدیر امور زائران غیر ایرانی آستان قدس رضوی خبر داد
24 همایش علمی برای زائران غیر ایرانی در بهار97

آستان: سید محمدجواد هاشــمی نژاد، مدیر امور زائران غیر ایرانی آستان قدس 
رضوی گفت: برگزاری کارگاه ها و سلســله همایش های تخصصی و هم اندیشی در 
موضوعات علمی و دینی، یکی از فعالیت های بخش بین الملل حرم مطهر رضوی 
است که با توجه به خیل گسترده زائران عرب زبان در حرم مطهر رضوی و طولانی 
بودن مدت اقامت آنها، در 3 ماهه اول سال ۹۷ در مجموع 2۴ نشست به زبان عربی، 

اردو، آذری، زبان فارسی و سوئدی برگزار شده است.
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

  كاهش 2000 تومانى ارز با راه اندازى بازار ثانويه  ايلنا: جهانبخش محبى نيا عضو كميسيون برنامه و بودجه با اشاره به آغاز به كار بازار ثانويه، گفت: بازار ثانويه كه به عنوان يك راهكار جداگانه و با 
مشورت پارلمان بخشى از آن اجرا شد، منجر به كاهش 2000 تومانى قيمت ارز شد. گفتنى است دلار دربازار غير رسمى تامرز 10 هزار پيش رفته بود.درهمين حال با وجود ابهاماتى كه درباره نرخ رقابتى ارز در 

سامانه نيما براى گروه سوم كالايى وجود داشت، خبرها از اين حكايت دارد كه دلار تا 7500 تومان در معاملات اين سامانه قيمت خورده است.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i rراهكارى براى تبديل تهديد نقدينگى به آبادانى
صندوق سرمايه گذارى پروژه راهكارى جديد، براى هدايت نقدينگى و مشاركت 
مردم در تكميل پروژه هاى زيرساختى است كه سرمايه گذاران را در مالكيت پروژه 
سهيم مى كند و براى بانيان صندوق هم مزايايى همچون امكان پرداخت سود به 

سرمايه گذار از محل عوايد پروژه را دارد.
پروژه هايــى كه روزى با هدف پيشــرفت و آبادانى مناطق مختلف كشــور 
كلنگشــان بر زمين مى خورد و چندى بعد نا  تمام خوانده مى شــوند، نه تنها 
گره اى از مشــكلات نمى گشــايد كه همچون بارى بر دوش دولت سنگينى 
مى كند. بارى كه براى جابه جا شدن آن بايد سال ها به انتظار نشست. با يك 
حساب سرانگشتى، كاملاً واضح است كه براى تأمين اعتبار300هزارميليارد 
تومانى ايــن طرح ها با بودجه عمرانى 20 الــى 30هزارميلياردى و با فرض 
شــروع نشدن پروژه هاى جديد، سال ها زمان نياز اســت. ازآنجا  كه تنها 26 
درصد از اين طرح ها در موعد مقرر تكميل مى شــود، چه بســا در بلندمدت 

توجيه اقتصادى بسيارى از آن ها زير سؤال مى رود.
از طرفى وجود نقدينگى سرگردان در كشور باعث ايجاد تورم كاذب در بازارهاى 
غيرمولد مثل سكه و ارز مى شود. موضوعى كه هرازگاهى رخ نشان مى دهد و باعث 
آشفتگى بازار مى شود؛ چنين سرمايه اى براى آنكه كشور را دچار مشكل نكند، نياز 
به برنامه ريزى و كاناليزه شدن دارد. چه ايده اى بهتر از اين كه منابع مالى مردمى 
در راستاى پيشبرد طرح هاى ملى، ســرمايه گذارى شود و سود حاصل از اتمام 
پروژه ها به صورت مضاعف به جيب آن ها بازگردد. به حداكثر رســاندن مشاركت 
آحاد جامعه در فعاليت هاى اقتصادى، امرى اســت كه در بند يك سياست هاى 

كلى اقتصاد مقاومتى بر آن تأكيد شده، اما تا حدود زيادى مغفول مانده است.
تاكنون راهكارهاى متنوعى براى حل مشكل پروژه هاى نا  تمام به كار برده شده 
كه به اندازه كافى كارايى نداشته است؛ روش هايى مثل استفاده از سرمايه گذارى 
خارجى و فاينانس (وام خارجى) كه حتى پس از توافق برجام هم رونق نگرفت و 

يا استفاده از صندوق توسعه ملى كه خود مشكلاتى مثل محدوديت منابع دارد.
گزينه بعدى استفاده از اوراق مشاركت بوده كه به رغم استقبال مردم، به دلايلى 
توفيق لازم را نداشته است. بزرگ ترين مشكل اين مدل آن است كه قبل از به بار 
نشستن پروژه بايد سود اوراق را -كه عموماً سه تا پنج ساله مقرر مى شود- تأمين 
كرد كه رفته رفته بدهى انباشته اى براى فروشندگان اوراق رقم مى زند. از طرفى، 
بعد از مدتى با فروش اوراق از طرف خريدار، احتمال از دســت رفتن منابع مالى 
جذب شــده وجود دارد. همچنين به دليل تخصيص اوراق مشاركت با صلاح ديد 
هيئت دولت و برخوردهاى ســليقه اى، ممكن اســت طرح هايى موردتوجه قرار 
گيرد كه توجيه اقتصادى مطلوب نداشته باشد. فقدان حسابرسى دقيق، از ديگر 

مشكلات اوراق مشاركت به شمار مى رود.
وجود همه  خلأهاى فوق باعث شــد كه روش ديگرى موردتوجه كارشناســان 
امر قرار گيرد. صندوق ســرمايه گذارى پروژه كه براى اولين بار، 16 مهرماه 96 
در بورس انــرژى كليد خورد و 100ميليارد تومان از اعتبــار لازم براى تبديل 
نيروگاه گازى پرند به سيكل تركيبى را تأمين كرد. در اين روش كه ضعف هاى 
اوراق مشــاركت را مى پوشاند و شفافيت لازم در همه ابعاد آن ديده شده است، 
ســرمايه گذاران «واحدهاى ســرمايه گذارى» را خريدارى مى كنند و با پيشرفت 
پروژه ارزش ســرمايه گذارى آن ها نيز رشد مى كند. سرمايه گذار ممكن است تا 
به ثمر رســيدن طرح، منتظر دريافت سود بماند، اما در صورت تمايل مى تواند 
واحد سرمايه گذارى خود را به خريداران ديگر بفروشد. به اين ترتيب امكان خروج 

ناگهانى منابع مالى وجود ندارد.
اين راهكار مناســب گره گشاى بســيارى از پروژه هاى نا  تمام در همه بخش ها، 
على الخصوص صنعت نفت و صنايع پالايشگاهى كشور است كه با وجود سودآورى 
فراوان و در مواردى تا 70 درصد پيشرفت، معطل تدابير دولتى مانده اند. به نظر 
مى رسد صندوق سرمايه گذارى پروژه، با جمع كردن سرمايه هاى خرد و كلان از 
مردم، بتواند جان تازه اى به پروژه ها و طرح هاى زيرساختى نا  تمام بدهد و با ايجاد 

يك مشاركت دوسر برد، طعم خوش آبادانى را به كشور بچشاند.

از دست رفتن بازار آمريكا به نفع ايران
فارس: جنگ تجارى اخير آمريكا كه با اعمال تعرفه روى فولاد و آلومينيوم آغاز و 
پس از آن روى 50 ميليارد دلار كالاى چينى اعمال شد باعث شده چين هم در 

يك اقدام تلافى جويانه روى محصولات آمريكايى تعرفه اعمال كند.
براساس اين گزارش مهم ترين محصولى كه چين تعرفه اعمال كرده پسته است 

كه تعرفه وارداتى اين محصول را از 5 به 45 درصد افزايش داده است.
وال استريت ژورنال مى نويسد: اعمال تعرفه چين روى پسته آمريكايى ها باعث 

خواهد شد تا بازار اين محصول پرطرفدار در جهان به نفع ايران تمام شود.
طى سال هاى گذشته آمريكا توانسته بود تا جايگاه نخست بزرگترين توليدكننده 
پسته جهان را از ايران بگيرد اما به لطف طعم مناسب، پسته ايرانى همچنان بازار 

اين محصول پرطرفدار را در دست دارد.
99 درصد پســته آمريكا در دره ســانجاكوئين كاليفرنيا به عمل مى آيد كه در 
سال هاى گذشته اقبال زيادى از سوى كشاورزان آمريكايى به اين محصول شده 
اســت. در سال هاى گذشته كشــاورزان آمريكايى با بالا رفتن شديد قيمت آب 
يونجه كارى و علوفه كارى اين منطقه را به پسته تغيير دادند كه البته قيمت بالاى 

اين محصول و بازار مناسب آن هم در اين تغيير زراعت بى تأثير نبود.
در حال حاضر بيش از نيمى از پســته توليد آمريكاى صادر مى شود و نيمى از 

صادرات پسته آمريكا را چين وهنككنگ خريدارى مى كنند.
طى 12 سال گذشته ميزان صادرات پسته كاليفرنيا به چين 1300 درصد افزايش 

يافته است.
سال گذشته آمريكا با صادرات 217 هزار و 559 تن بزرگترين صادركننده پسته 
در جهان شد و به دنبال آن با فاصله نسبتاً كمى ايران و با 144 هزار و 300 تن 

صادرات در جايگاه دوم قرار گرفت.
بنابراين با اعمال تعرفه از سوى چين روى پسته آمريكايى بسيار محتمل است كه 

ايران بازار صادراتى آمريكا در چين را تصاحب كند.
در اين ميان كشاورزان علاوه بر اعتراض به جنگ تعرفه اى آمريكا كه باعث شده 
منافع آنها به شدت تحت تأثير قرار گيرد گرانى آب بهاى كشاورزى هم سهم سود 

آنها را كم و كمتر كرده است.

يادداشت

ذره بين

 اقتصــاد/ مهدى شــهرآبادى  طى 
هفته هــاى اخير و پس از اينكه بيشــتر 
مســئولان در دولت بر مقابله با مفاســد 
اقتصــادى تأكيد  كرده انــد، هنوز برخى 
مسائل  براى افكار عمومى لاينحل و مبهم 
مانده اســت. به عنوان مثال پس از اعلام 
اينكه برخى شركت هاى وارد كننده كالا و 
محصولات، ارز دولتى گرفته و كالا را با نرخ 
ارز آزاد در بازار فروخته اند و به نوعى اخلال 
در نظام اقتصادى كشور به وجود آورده اند، 
اما هنوز اسامى قابل توجهى از شركت ها 
كه مشخص شود افراد پشت پرده التهابات 
اقتصادى چه كسانى بوده اند به طور آشكار 

اعلام نشده است. 
بــه گفته رئيس هيئت مديــره ديده بان 
شــفافيت و عدالت، اين برخوردها بايد به 
گونه اى باشــد تا صاحبان قدرت از چوب 
قانون بترسند و حتى روزنامه نگاران بايد 
در ايــن زمينه كمك كنند تا اين موضوع 
نهادينه شــود كه قانون شكستن مجازات 
دارد. احمد توكلــى اين را 
هم گفتــه كه هــر ايرانى 
حق دسترســى به اطلاعات 
اما وقتى  عمومــى را دارد، 
اين سازمان از بانك مركزى 
خواست اســامى افرادى كه 
ارز دولتــى گرفتند را اعلام 
كند، در جــواب گفتند كه 
ايــن اطلاعات شــخصى و 
محرمانه است، كه اين حرف 
بى ربطى است كه مسئولان 

بانك مركزى مى گويند!
عدم شفاف ســازى در اين 
خصوص به حدى بلاى جان 
اقتصاد كشور است كه حتى 
صداى وزيــر ارتباطات و فناورى اطلاعات 
نيز درآمده به طــورى كه آذرى جهرمى 
معتقد اســت بايد فساد در زيرمجموعه را 

فرياد بزنيم.
بنابر اظهارات آذرى جهرمى، مطالبه گرى 
جدى حوزه شفافيت لازم است و فاسد و 
مفسد بايد معرفى شــوند و شكى در آن 
نيســت. آذرى جهرمى در همين زمينه 
گفته اســت كه يك پيــرزن در دهات را 
مى آورند شــركت و حســاب را به نامش 
مى زنند، ماهى يك ميليون به او مى دهند 
و همه تخلفات را به نام او انجام مى دهند. 

به عقيده برخى فعالان بخش خصوصى، 
انتشــار فهرســت ناقــص ارز بگيران كه 
فقط 25درصد دريافت كنندگان را شامل 
مى شــود به معناى ايجاد شفافيت نيست 
و وزارتخانه هاى ذى صلاح بايد فهرســت 
اســامى مونتاژكاران و ارز بگيران كره اى 
را نيز افشــا كنند. به گفتــه مجيد رضا 
حريرى در حال حاضر از 10 ميليارد يورو 
تخصيص ارز انجام شده تنها اطلاعات 2/5 
ميليارد يورو ارز تأمين شده در اختيار عموم 
قــرار گرفته و اين روش كه به شــفافيت 
نصفه ونيمه مشهور است اتفاقاً به سدى در 
برابر شفافيت تبديل خواهد شد و در واقع 
جنگ با شفافيت است.وى معتقد است كه 
فهرست هاى منتشر شــده از سوى بانك 
مركزى تنها شــامل 25 درصد ارز بگيران 
مى شــود و ما همچنان منتظر اطلاعات 
دريافت ارز شــركت هاى لــوازم خانگى 
كره اى، مونتاژكاران، شــركت هاى مشهور 

خودروسازى و...هستيم.
عليرضا سليمى عضو هيئت نظارت مجلس 
بر رفتار نمايندگان نيز اخيراً عنوان كرده 
كه در شــرايط بد اقتصادى 60 تن ذخاير 

طلاى كشــور نيز به تاراج رفته و از سويى 
11 ميليارد دلار و ارز نصيب عده اى خاص 
شده كه رئيس جمهور بايد اسامى آن ها را 
به مردم اعلام و براى مجازات به قوه قضائيه 
معرفى كند. به گفته وى مردم از مسئولان 
ســؤال هايى دارند كه بايد به پرسش هاى 

آن ها پاسخ داده شود. 

 مقاومت در اعلام اسامى
 متخلفان اقتصادى

در ايــن زمينه يكى از نمايندگان مجلس 
با اشــاره به راه هاى اصلى مقابله با فساد 
اقتصادى در كشــور تصريح كرد: در ابتدا 
بايد گفت كه مقابله با فســاد در كشــور 
بايد نهادينه شده و امتداد داشته باشد كه 
در وهلــه اول خود دولت بايد با متخلفان 
اقتصادى برخورد كرده و پرونده اين افراد 
را به قوه قضائيه  ارسال كند كه اين مسئله 
بايد در تمام دســتگاه ها و سازمان ها اجرا 
شود. نادر قاضى پور با بيان برخى فسادها 
در زمينه تخصيــص ارز دولتى و واردات 

غيرقانونى به كشور، اظهار داشت: در اين 
راســتا من نخستين كسى بودم كه بحث 
تخلف در ثبت سفارش ها را اعلام كردم كه 
پس از اين مسئله پرونده اين تخلفات به قوه 
قضائيه  ارسال شد و چند نفر هم بازداشت 
شــدند كه هنوز اين پرونــده در جريان 
است. وى خاطرنشــان كرد: از سويى در 
مسائلى مانند تخلفات خصوصى سازى ها، 
خريدهاى خارجى، واردات و... دولت بايد 

ورود جدى داشته باشد. 
وى بــا بيان ايــن نكته كه بــا متخلفان 
اقتصادى چه در قامت فردى عادى و چه 
مســئول، بايد به ديد مخل اقتصادى نگاه 
كرد و حتى حكم آن ها اعدام صادر شود، 
تصريح كرد: اين كار منجر به حركت كشور 
به سمت شفاف سازى و آرامش اقتصادى 
مى شود.قاضى پور افزود: برخى افرادى كه 
ارز دولتى گرفته اند تنها اسامى شركت هاى 
آنان از سوى دســتگاه هاى مرتبط اعلام 
شده و هنوز اسامى مديران، هيئت مديره 
و يا سهامداران متخلف، اعلام نشده است.

اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس 
با ذكر اين نكتــه كه ما در مجلس پيگير 
اين قضيه هســتيم تا نام افراد اعلام شود 
اما از بيرون مقاومت هايى مى شود، افزود: 
بيشتر مقاومت ها در قبال انتشار اطلاعات 
ارزبگيران از ســوى رانت خــواران ارزى و 
شــخصيت هاى پنهان و در ســايه انجام 
مى شــود، به عبارتى بنگاه هاى اقتصادى 
ما هم اكنون تبديل به بنگاه هاى سياسى 
شده اند كه در اين بنگاه ها به جاى افراد يقه 
سياه، بيشتر يقه سفيدها فعال هستند كه 

داراى نفوذ زيادى هستند. 
اين نماينده مجلس با بيان اينكه اين افراد 
صاحبان زر و زور و پول و پارتى هســتند، 
تصريح كرد: اين مســئله ســبب شده تا 
گروهى از اين افراد از اولويت دهم دريافت 

ارز به اولويت هاى نخست تبديل شوند. 

 ماجراى واردات لوازم آرايشى 
به جاى دارو

قاضى پــور همچنين با اشــاره به نقش 
برخــى آقازاده هــاى داراى ژن خوب در 
مفاســد اقتصادى و ثبت سفارش ها ادامه 
داد: سازمان تعزيرات، بازرسى كل كشور، 
وزارت صنعت، سازمان حمايت و... مكلفند 
كه در اين مورد شــفاف سازى كنند و با 
اخلال گران اقتصادى برخورد جدى داشته 
باشــند. وى با اشــاره به برخى تخلفات 
اقتصــادى در ثبت ســفارش ها و واردات 
اظهار داشــت: به عنوان مثال چندى قبل 
ارز دولتــى بــراى واردات دارو گرفتند اما 
لوازم آرايشى وارد كردند و توجيهشان هم 
اين بود كه برخى كرم هاى وارد شده براى 
درمان پوست اســت! وى اظهارداشت: در 
اين زمينه واردكنندگان متخلف مشخص 
هســتند و حتى شناسايى هم شده اند كه 
سازمان امور مالياتى بايد از متخلفانى كه 
ارز دولتى گرفتــه و كالا را با نرخ ارز آزاد 
فروخته اند با جديت برخورد كند و از آن ها 
ماليــات چند برابرى اخذ كنــد تا به اين 
وسيله حقوق ملت و خزانه كشور نيز استيفا 
شود. حاجى بابايى رئيس كميسيون تلفيق 
برنامه ششم نيز بتازگى گفته است مجلس 
به پاى شفافيت ارزى، واگذارى ارز 4200 
تومانى دولتى و راستى آزمايى آن تا آخر 
ايستاده است، بنابراين بايد منتظر ماند و 
ديد آيا راستى آزمايى دريافت كنندگان ارز 
4200 تومانى نتيجه خواهد داد و مجلس 

و دولت پاى كار خواهند ماند؟

كارشناسان خواستار اعلام كامل اسامى دريافت كنندگان دلار 4200 تومانى   شدند

شفاف سازى ارزى پشت شيشه هاى مات سود سهام عدالت امسال 
افزايش مى يابد

اقتصاد: پورى حســينى رئيس كل سازمان 
ميــزان  خصــوص  در  خصوصى ســازى 
سود تقســيمى مربوط به ســال مالى 96 
شركت هاى ســرمايه پذير گفت: با توجه به 
مجامع برگزارشده پيش بينى مى شود امسال 
سود بيشترى ميان مشمولان سهام عدالت 

نسبت به سال گذشته تقسيم شود.

سليمانى اميرى 
رئيس كل بيمه مركزى شد

ســليمانى  غلامرضا  دولت  هيئت  فارس: 
اميرى را به عنوان گزينه پيشنهادى رئيس 

كل بيمه مركزى تأييد كرد.
 وزيــر امور اقتصــادى و دارايــى، غلامرضا 
سليمانى اميرى را به عنوان گزينه پيشنهادى 
براى سمت رئيس كل بيمه مركزى به هيئت 

دولت معرفى كرد.

واريز 1800 تومان
از هر دلار دولتى 

در جيب عده اى خاص!
ايسنا: نايب  رئيس اتاق بازرگانى ايران معتقد 
اســت كه با وجود اينكه كالاهاى اساســى 
مشمول ارز 4200 تومانى شده اند، اما با نرخ 
6000 تومانى در بازار عرضه شده كه نشان 
مى دهد اين مابه التفــاوت 1800 تومانى به 

جيب عده اى خاص واريز مى شود.
پدرام ســلطانى، افزود: با توجه به فسادها و 
سوء استفاده هاى صورت گرفته و براى ايجاد 
تغييرات و بازنگرى در ثبت ســفارش، فعلاً 
جلوى آن را گرفتند و مى خواهند تمهيداتى 
در راستاى اصلاح روند آن ايجاد كنند، اما اين 
روند اصلاح ناپذير است چرا كه تا زمانى كه 
ارز 4200 تومانى به متقاضيان داده مى شود، 
چنين رويه اى قابل اصلاح نيســت و شاهد 
ورود شركت هاى نوپا و كاغذى براى دريافت 

ارز دولتى، رانت و زد و بند خواهيم بود.

مسببان اصلى مشكلات 
اقتصادى كشور 
بازخواست شوند

مشرق: جمعــى از استادان اقتصاد اسلامى 
حوزه علميه در بيانيه اى درخواســت كردند 
كه اقتصاددانان غرب گرا به عنوان مســببان 
اصلــى مشــكلات اقتصادى كشــور، مورد 
بازخواســت قرار گيرنــد.در اين بيانيه آمده 
است: بدون همكارى عناصر داخلى نفوذى 
در بدنه مديران اقتصادى كشور، آمريكا حتى 
در همين حد نيز نمى توانست به ايجاد تلاطم 

در اقتصاد كشور توفيق يابد. 
در اين بيانيه تأكيد  شده است: از نظر ما راه 
برون رفت از مشكلات كنونى، تنها بازگشت 
به آرمان هاى انقــلاب، امام و رهبرى، تكيه 
بــر ظرفيت هــاى داخلــى و اجرايى كردن 
سياســت هاى كلى اقتصاد مقاومتى و ايجاد 
شفافيت كامل اقتصادى براى جلوگيرى از 
سفته بازى، فرار مالياتى، رانت جويى و فساد 
اقتصادى از طريق ايجاد ســريع بانك جامع 
اطلاعاتى(حاوى اطلاعــات بانكى، مالياتى، 

گمركى و...) است.

ويترين

حاشيه

 اولين پرونده خروج ارز 4200تومانى با بيش اظهارى واردات 

تســنيم: بر اســاس اســناد موجود 
نخستين محموله بيش اظهارى واردات 
يا بيش بــود ارزش در يكى از گمركات 
جنوب كشور كشف شد. اخيراً با انتشار 
فهرست ارزبگيران مشخص شد تعداد 
زيادى از شركت هاى ارزبگير در محلى 
به غيــر از حوزه تخصصى خود اقدام به 
واردات كالا كرده انــد. مهم ترين نمونه 
آن واردات قهوه ســاز توســط يكى از 
واردكننــدگان خودرو بــود. همچنين 
مشــخص شــد برخى شــركت هاى 
دارويــى در حــوزه غيرتخصصى خود 
اقدام به واردات بخارشــو كرده بودند. 
از طرفى يكى از شــركت هاى فعال در 
حوزه ورزش توانســته با ارز دولتى تاير 

خودرو وارد كند.بر اساس اسناد موجود 
در اوايل خرداد ماه ســال جارى يكى 
از واردكننــدگان، پنــج محموله 550 
كيلوگرمــى ادوات و ملزومــات خاص 
پزشكى را به ارزش 124 هزار يورو اظهار 
كرده است، اين در حالى است كه ارزش 
واقعى كالا (هر محموله) حدود 10 هزار 
دلار است. بررسى ها نشان مى دهد اين 
واردكننــده از ارز رســمى و حواله ارز 
دولتى براى واردات كالاى خود استفاده 
كرده اســت. اين اختلاف چشــمگير 
مشــخصاً با هدف بيش اظهارى كالاى 
وارداتى انجام شده تا بعد از تسويه بانكى 
ارزهاى دولتــى در بازار آزاد با اختلاف 

دوبرابرى به فروش برسد.

 برخى افرادى 
كه ارز دولتى 
گرفته اند تنها 
اسامى شركت هاى 
آنان از سوى 
دستگاه هاى مرتبط 
اعلام شده و هنوز 
اسامى مديران، 
هيئت مديره و يا 
سهامداران متخلف، 
اعلام نشده است

بــــــــرش

مقدسه فلاح زاده
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روزنامـه صبـح ايـرانجامعه

ممنوعيت رقابت هاى فردى از مهر 97 در مدارس فارس:وزير آموزش  و پرورش از ممنوعيت رقابت هاى فردى از مهر97 خبر داد و گفت: بايد به سمتى برويم كه هيچ رقابت فردى برگزار 
نشود و هيچ كس به خاطر موفقيت هاى فردى تشويق نشود، بلكه افراد به شكل گروهى مورد تشويق قرار گيرند. سيد محمد بطحايى گفت: يكى از مشكلات نظام تعليم و تربيت ما اين است كه به 

آموزش مهارت هاى اجتماعى در مدارس كمتر پرداخته مى شود؛ يعنى مهارت هاى فردى جايگزين مهارت هاى اجتماعى شده و اين موضوع رو به افزايش است.
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خبر

پس از خبر

 يك كارشناس رسانه خبر داد

فيلترشكن هاى داخلى «تلگرام» در كدام بخش وزارت ارتباطات هستند

جامعه: پــس از اظهاراتى مبنــى بر ماهيت 
فيلترشــكن بودن نسخه هاى داخلى تلگرام، در 
حالى كه ادعاهايى مبنى بر حضور ســرورهاى 
 ICT هاتگرام و طلاگرام در ســاختمان وزارت
منتشر شــد، وزير ارتباطات در واكنش به اين 
اظهارات از رســانه ها خواســت با بررســى اين 

موضوع، صحت نداشتن آن را روشن كنند.
بنابرايــن روابــط عمومــى وزارت ارتباطات از 
خبرنگاران براى اطلاع از صحت و سقم استقرار 
سرورهاى هاتگرام و تلگرام طلايى در طبقه نهم 

شركت ارتباطات زيرساخت دعوت كرد.
اما ديروز خبرگزارى تسنيم در گفت و گو با سيد 
عليرضا آل داود، كارشــناس رســانه، به زواياى 

ديگرى از اين موضوع اشاره كرد.
وى درباره دو اپليكيشــن «هاتگرام» و «تلگرام 
طلايى» گفت: هاتگرام و تلگرام طلايى در عمل 
پل ارتباطى ميان تلگرام و مخاطبان هســتند و 
اين دو اپليكيشن به عنوان فيلترشكن هاى تلگرام 
محســوب مى شــوند. وى افزود: متأسفانه پس 
از فيلتر شــدن تلگرام، با بهانه هاى مختلف دو 
فيلترشكن آن يعنى هاتگرام و تلگرام طلايى از 
سمت جريانى مشكوك حمايت و از بيت المال 

براى آنان هزينه هاى بسيارى شد.
آل داود بــا تأكيــد بر اينكه حتــى حرف آقاى 
رئيس جمهــور مبنى بر اينكه تلگــرام به دليل 
انحصار طلبى فيلتر شــد توسط جريان نفوذ بر 
زميــن ماند، تصريح كرد: متأســفانه هاتگرام و 

تلگــرام طلايى منجر به ادامه اين انحصار طلبى 
شــد ه اند. وى با اشاره به اينكه متأسفانه شركت 
ارتباطات زيرساخت، پراكسى هاى گذر از فيلتر 
قانونى كشــور براى ادامه كار تلگرام را علاوه بر 
حمايت VIP از نسخه هاى فارسى انجام مى دهد، 
متذكر شد: طبق بررسى هاى فنى صورت گرفته، 
تعداد زيادى از پراكسى هاى تلگرام توسط شركت 
 hotgram ارتباطات زير ساخت و با نام كاربرى
پشتيبانى مى شود كه اين يعنى شركت ارتباطات 
زيرساخت مشغول تأمين فيلترشكن براى ادامه 

حيات تلگرام در داخل كشور است.
وى خاطرنشــان كرد: طبق تصويــر زير يكى 
از هزاران پراكســى بــراى دور زدن فيلترينگ 
تلگرام و با نام هاتگرام به صورت رسمى از سوى 
 IP تلگرام به افراد معرفى مى شود كه با بررسى
آن به ســرورهاى شركت زيرســاخت به عنوان 

تأمين كننده اين پراكسى مى رسيم.

وى يادآور شد: متأسفانه جريانى در داخل 
كشــور كه منافع سياسى، حزبى و قبيله اى 
خود را به منافع ملى و منافع مردم ترجيح 
مى دهد پيشتر نيز با ارائه خدمات VIP به 
تلگرام نظير ارائه CDNهاى اختصاصى به 
آن، كشــور را با چالش هاى متعدد امنيتى، 
و...  اجتماعى  فرهنگى،  اقتصادى،  سياسى، 

مواجه كرده بود.
آل داود با ابراز اينكــه وزير محترم ارتباطات 
بايد به جاى شــوآف هاى رسانه اى، فضايى را 
بــراى فعاليت پيام رســان هاى داخلى فراهم 
كند، تصريح كــرد: وزير محتــرم ارتباطات 
به جــاى آدرس هاى غلط به نقــش خود در 
حوزه سالم ســازى و قانونمند شــدن فضاى 
فناورى اطلاعات و ارتباطات كشــور بپردازد 
چــرا كه دنبال كردن منافع جريان خاص در 

كشور به هيچ وجه به صلاح وى نيست.

برگزيدگان ايرانى و غيرايرانى سومين جايزه جهانى گوهرشاد را بيشتر بشناسيد

اين 8 بانوىِ وارث گوهرشاد
خبر

رئيس سازمان حج و زيارت مطرح كرد
آخرين جزئيات اعزام زائران ايرانى به سرزمين وحى

ميزان: رئيس ســازمان حــج و زيارت 
بــا بيان اينكــه 86 هزار نفــر از زائران 
كشورمان در قالب 310 پرواز و از تاريخ 
27 تا 24 مرداد ماه عازم سرزمين وحى 
مى شوند، گفت: طول مدت اقامت زائران 
نيــز 30 تــا 40 روز خواهد بود. حميد 
محمدى گفت: اقامــت زائران عزيز در 

ســرزمين وحى بين 30 تا 40 روز است و اين موضوع به دليل محدوديت هاى 
پروازى عربستان و براى همه حجاج انجام مى گيرد؛ البته اين متناوب بودن تعداد 
روز ها براى زائران، تأثيرى در هزينه ها ندارد. محمدى گفت: تعداد روز هاى اسكان 
زائران ايرانى در مدينه منوره حدود 6 روز خواهد و در اين ميان، زائران مدينه بعد 
نيز بايد نسبت به تفاوت ظرفيت و كيفيت هتل هاى مكه مكرمه و مدينه منوره 

توجه داشته باشند. 
وى به برخى محدوديت هاى خارج از حيطه سازمان اشاره كرد و افزود: مهم ترين 
دغدغه اى كه با آن مواجه خواهيم بود، مســئله كمبود فضا در منا اســت؛ اين 
محدوديت هاى ذكر شده به سهولت حل شدنى نيست، زيرا وسعت محدوده منا 

را نمى توان تغيير داد.  
وى همچنين به موضوع حمل و نقل شهرى نيز اشاره كرد و گفت: در شهر مدينه 
منوره نيازى به حمل و نقل شهرى وجود ندارد و همه هتل ها در محدوده مركزى 
قرار دارند، اما در مكه مكرمه به دليل فاصله هتل ها تا حرم، حمل و نقل شهرى در 

همه ساعات به جز ساعات نيم ساعت قبل و بعد از نماز وجود دارد. 
رئيس سازمان حج و زيارت همچنين به تعطيلى حمل و نقل شهرى از پنجم تا 
چهاردهم ذى الحجه اشاره كرد و گفت: طبق قانون عربستان، حمل و نقل شهرى 
در ايام ذكر شــده در مكه مكرمه تعطيل اســت و زائران ناگزيرند اين موضوع را 
تحمل كنند؛ در اين شــرايط نيز آن ها مى توانند با تاكسى هاى عمومى به حرم 

مراجعت كنند.

عضو انجمن راديوتراپى انكولوژى ايران:
مطالعات آزمايشگاهى داروهاى شيمى درمانى داخلى 

مبهم است 
 ايلنا: عضو انجمن راديوتراپى انكولوژى ايران گفت: پزشــكان در رابطه با اينكه 
داروهاى شيمى درمانى توليد داخل مطالعات بالينى را طى كرده اند يا خير، ترديد 
دارند. حســين فودازى گفت: وزارت بهداشت اعلام مى كند كه هيچ مشكلى در 
رابطه با دارو وجود ندارد، اما مسئله اين است كه حتى بيشتر از 90 درصد از برخى 

داروها در داخل توليد شده و اغلب داروها ديگر وارد نمى شود.
وى افزود: داروى شيمى درمانى براى اينكه سنديت استفاده را كسب كند، بايد 
مطالعات آزمايشگاهى را طى كند. در اينكه آيا اين مطالعات آزمايشگاهى براى 
داروهاى شيميايى توليد داخل انجام گرفته يا خير، ترديد وجود دارد. مطالعات 
آزمايشگاهى بايد در مراكز دانشگاه ها با كمك انجمن هاى علمى درگير با سرطان 
صورت گيرد و در واقع مجوزهاى لازم را بعد از طى اين مطالعات كســب كنند، 

مطالعاتى كه اثربخشى دارو را مشخص مى كند.
او با اشاره به اينكه دارويى كه هدفمند و تكنولوژيك باشد، حداقل دو تا سه سال 
دوره آزمايشى آن طول مى كشد، افزود: داروى باكيفيت ايرانى را حمايت مى كنيم، 

ولى توليد آن بدون بررسى و طى مراحل آزمايشگاهى نبايد انجام گيرد. 
 

عضو كميسيون بهداشت ودرمان مجلس:
تشكيل داروخانه زنجيره اى كارشناسى شده نيست

خانه ملت: عضو كميســيون بهداشت 
ودرمان مجلس با بيان اينكه تشــكيل 
داروخانه هاى زنجيره اى كارشناسى شده 
بدون  داروخانه ها  ايجاد  نيســت،گفت: 
رعايــت حد فاصل اســتاندارد منطقى 

نيست.
تشــكيل  دربــاره  بنيــادى  بهــروز 

داروخانه هاى زنجيره اى در كشور،گفت: قوانين منطبق در داروخانه ها بر مبناى 
ضوابط ســازمان غذا ودارو تعيين شده است و تاكنون خوشبختانه ما گزارشاتى 
در زمينه توزيع نامناسب دارو از سوى شهروندان در داروخانه دريافت نكرديم كه 
تأسيس داروخانه هاى زنجيره اى در ضرورت قرار بگيرد؛ بنابراين اگر خواهان ايجاد 
اشتغال دانش آموختگان داروسازى هستيم بايد فكرى اساسى براى بازنشستگى 
افراد در حيطه هاى پزشكى و داروخانه دارى كرد تا افراد جوان تر جايگزين افراد 

با تجربه در اين عرصه  شوند.
وى با بيان اينكه ايجاد داروخانه هاى زنجيره اى در كشور نه تنها ضرورتى ندارد، 
بلكه به نظر مى رسد اقدامى غيركارشناسى شده باشد، تصريح كرد: منشأ تأسيس 
داروخانه هاى زنجيره  اى امكان دارد، براى ايجاد اشتغال براى دانش آموختگان در 
رشته داروسازى طراحى شده باشد، اما اگر اقدام هاى در اين خصوص كارشناسى 

شده نباشد، امكان دارد درآينده موجبات پشيمانى را فراهم كند.
وى ادامه داد: تأســيس داروخانه ها بايد همســو باتعداد پزشكان رقم بخورد تا 
خدمات رسانى در داروخانه ها بر محور تخصص استوار شود تا پزشكى كه دولت 
براى تربيت آن هزينه كرده است به امورى همچون فروش لوازم بهداشتى مشغول 

نشود.

رئيس هيئت مديره انجمن دندانپزشكان عمومى:
قيمت خدمات دندانپزشكى افزايش نمى يابد

 فارس: رئيس هيئت مديره انجمن دندانپزشكان عمومى ايران از اطلاعيه رسمى 
اين انجمن مبنى بر افزايش ندادن تعرفه هاى دندانپزشكى خبر داد و گفت: اين 
اقدام همكاران ما سياست انقباضى جهت آسيب  نديدن مردم در شرايط اقتصادى 

كنونى است.
باقر شــهنى زاده به موضوع خروج آمريكا از برجام و افزايش قيمت ناگهانى دلار 
در كشــور اشاره كرد و گفت: وقتى در آمد مردم كم باشد، ترجيح مى دهند كه 
خدماتى همچون دندانپزشكى را كمتر دريافت كنند، البته خدمات دندانپزشكى 

در كشور گران نيست و بايد پوشش بيمه اى بهترى در اين راستا صورت گيرد. 
 وى از اطلاعيه رســمى انجمن دندانپزشــكان عمومى ايران جهت حمايت از 
مردم خبر داد و گفت: براساس اين اطلاعيه به دندانپزشكان قرار بر اين شده كه 
همكاران ما به دليل افزايش قيمت تجهيزات پزشكى و كاهش ارز ريال و افزايش 
دلار سياست هاى انقباضى اتخاذ كنند و قيمت ها و تعرفه ها را بالا نبرند يا در حد 
مقدور كمتر اين تعرفه ها را افزايش دهند؛ چرا كه يك بسيج ملى براى عبور از اين 

شرايط در كشور نياز داريم. 
شهنى زاده خاطرنشان كرد: براساس بررسى هاى به عمل آمده همكاران ما بندرت 
قيمت ها را بالا برده و دولت بايد كمك كند كه تمهيدات گرانى ارز در نظر گرفته 

شود و خدمات و كالاهايى كه مردم نياز دارند، تحت تأثير قرار نگيرد.

عضو هيئت رئيسه كميسيون آموزش مجلس بيان كرد
مديريت هاى سليقه اى 

دليل ورشكستگى آموزش و پرورش 
خانــه ملت: عضــو هيئت رئيســه 
كميسيون آموزش مجلس با بيان اينكه 
آموزش و پرورش در سه حوزه آموزشى، 
تربيتى و مالى ورشكســته شده است، 
گفت: ورشكســتگى آموزش و پرورش 
حاصل مديريت هاى مقطعى و سليقه اى 
در ادوار مختلف اســت. محمدباســط 

درازهى با بيان اينكه آموزش و پرورش در ســه حوزه آموزشــى، تربيتى و مالى 
ورشكســته شده است، گفت: متأسفانه در چهار دهه گذشته در تمامى دولت ها 
به آموزش و پرورش آن طور كه بايد توجه نشد و اين وزارتخانه در ادوار مختلف 
دستخوش تغييرات سليقه اى و غيرعلمى بسيارى شد كه اين تغييرات اوضاع آن 

را سال به سال خراب تر كرد.
وى بــا بيان اينكه نگاه به آموزش و پرورش هزينه اى اســت در حالى كه بايد با 
نگاه سرمايه اى به آن نگريســت، اضافه كرد: مسير تربيت در آموزش و پرورش 
به انحراف كشيده شــده؛ چراكه تا به امروز تمام تلاش ها بر روى آموزش صرفاً 
به منظور موفقيت در كنكور بوده است، در صورتى كه نيازها در خارج از مدرسه 

چيز ديگرى است.
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 روز خواهد بود. حميد 
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بدون  داروخانه ها  ايجاد  نيســت،گفت: 
رعايــت حد فاصل اســتاندارد منطقى 
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گفت: ورشكســتگى آموزش و پرورش 
حاصل مديريت هاى مقطعى و سليقه اى 
در ادوار مختلف اســت. محمدباســط 

درازهى با بيان اينكه آموزش و پرورش در ســه حوزه آموزشــى، تربيتى و مالى 

درمراسم اختتاميه 
سومين دوره «جايزه 
جهانى گوهرشاد»  از 
چهار بانوى فرهيخته 
ايرانى و چهار بانوى 

فرهيخته غير ايرانى  
تجليل شد. 

بــــــــرش

   ام فروه نقوى؛ مبلغ اهل بيت (ع)
مرزها براى تقســيم 
زمينى  بندى هــاى 
اســت امــا وقتــى 
آســمان  از  حــرف 
نيست  مهم  مى شود 

اهل كجا باشى؟ انگلســتان زندگى كنى يا 
اصالتاً پاكســتانى باشــد، در دورترين نقطه 
از حرم امام رضا(ع) هم كه باشــى، دلت كه 
با او باشد، جزو جغرافيايى رضوى مى شوى 
و زير ســايه اش ســعى مى كنى مشابه او و 
دوســتدارانش گام بردارى. درست مثل «ام 
فروه نقوى» كه اصالتاً پاكستانى است اما در 
لنــدن پرچم حضرت زهرا(س) را بلند كرده 
اســت و مدير موسســه لبيك يا زهرا(س) 
در لندن اســت. براى اينكه نام و روش اهل 
بيــت (ع) را زنده نگــه دارد، هم اهل تبليغ 
شده اســت و هم درس مى دهد و هم هرجا 
كه بشــود درباره حضرت زهــرا(س) و اهل 
بيت(ع) صحبت مى كند و برنامه مى ســازد. 
به همين خاطر اجــراى برنامه هاى متعدد 
تلويزيونى درخصوص معرفى اهل بيت(ع)، 
برگزارى مراسم اعياد و شهادت اهل بيت(ع) 
با حضور خيل كثير بانوان در انگلســتان در 
كارنامه فعاليت هايش اســت و رد پايش در 
بسيارى از اجلاس ها و كنفرانس هاى علمى 
دينى كه در خصوص شناساندن اسلام ناب 
به غيرمسلمانان برگزار مى شود، ديده شده 
و عضو مجمع عمومــى مجمع جهانى اهل 
بيت(ع) هم اســت. فروه نقوى دلش با مردم 
ايران و همســايه هاى امامش همراه است. با 
نگاهى كوتاه به كارنامه ام فروه نقوى و تماشاى 
فهرست فعاليت هاى آموزشى، پژوهشى، امور 
خيريه و امور فرهنگى اش ترديدى برايت باقى 
نمى ماند، كه يكى از نزديك ترين همسايه هاى 
امام رضاست و نامش بايد در بين برگزيدگان 

جايزه گوهرشاد ثبت شود.

  كبرى سيل سه پور؛ يار شهيد اندرزگو
اهل شميران بود. دور 
 16 اختياريه.  بــر  و 
ســال بيشتر نداشت 
كه بــا معرفى پيش 
نمــاز محل فردى به 

نام شــيخ عباس تهرانى به خواستگاريش 
آمــد. مــرد تك و تنهــا بــود. وقتى آمد 
گفــت: مــن زير بوتــه به عمل آمــده ام! 
اصــلاً هيچ كس را نــدارم. آن موقع هنوز 
نمى شــناختش، با خودش گفت لابد بنده 
خدا كسى را ندارد. يك ماه مانده به ولادت 
حضرت زهرا(س) عقد كردند و يك ماه بعد 
روز ولادت ايشان رفت به خانه بخت! سال 
1349 بود. تا ســه سال نمى دانست شيخ 
عباس تهرانى نام مســتعارش است. پسر 
اولش چهارماهه بود كه يك روز شوهرش 
آمد و گفت تحت نظر است و بايد فرار كند. 
گفت اگر شما هم مى خواهيد با من بياييد. 
مقدارى از اســباب ها را سريع جمع كرد و 
آمدند قم. بعد فهميد كه او همان كســى 
است كه در ترور حسنعلى منصور به همراه 
محمد بخارايى بوده. حالا او هم شريك اين 
مجاهدت شده بود. دفعه بعد كه خواستند 
فرار كنند، ديگر اســباب و اثاثى برنداشت. 
به همراه يك ساك و فرزندش مدت هفت 
ســال در حال فرار بودند. به افغانستان هم 
رفته بودند. زابل و مشهد. در نهايت شهيد 
اندرزگو در شهريور 1357 به شهادت رسيد 
و او و چهار فرزندش زندانى شــدند. بعد از 
انقلاب بيكار ننشست. شوهرش به او گفته 
بود بعد از انقلاب همه ما امتحان مى شويم؛ 
شايد مى خواســت در اين امتحان سربلند 
بشــود براى همين هر كارى از دستش بر 
مى آمد، انجام داد. از فعاليت هاى خيريه در 
استان چهارمحال و بختيارى در دهه هاى 
60 و 70 تا مدرسه سازى، لوله كشى آب، 
تهيه لوازم اوليه زندگى، پوشاك و خوراك 
و همچنين سرپرســتى چنديــن يتيم تا 

امروز. حالا خيلى ها او را مى شناسند. 

  دارا كات تيا؛ موسس انجمن خانم هاى 
مسلمان تايلند

 چــون او بــا تولد در 
خانواده اى كه از قديم 
فعاليت هاى  درگيــر 
اجتماعى  فرهنگــى، 
در  بودند،  خيريــه  و 

مسيرى روشــن قرار گرفت. مسيرى كه در 
بزرگسالى به خاطر توانمندهايى كه داشت 
مانند تسلط به زبان انگليسى باعث ورودش 
به ســازمان ها و مؤسســه هاى متعدد شد و 
موجب شد بيشتر از آنكه احتمالش مى رفت 
در كارش پيشــرفت كرده و قدم هاى بزرگ 
براى زنان و كودكان و مســلمانان كشورش 
بردارد. دارا در سال 1997 ميلادى به همراه 
همكارانش از مجموعه هــاى مختلف، يك 
بنياد با عنوان «انجمن خانم هاى مســلمان 
تايلند» را تأسيس كرد. اين انجمن با هدف 
كمــك و دفــاع از محرومــان و يتيمان در 
جهت تقويت و رشــد آنان در مسير صحيح 
و ســالم اجتماعى و فرهنگى و برخوردارى 
از امكانات تحصيلــى، فعاليتش را آغاز كرد 
و براى حمايت از خانواده هاى بى سرپرســت 
برنامه هايى براى ايجاد توانايى شــغلى راه 
اندازى كرد. دارا و بنياد خانم هاى مســلمان 
تايلنــد با همكارى خيران، هر ســال برنامه 
اهداى كمك هزينه تحصيلى در همه مقاطع 
تحصيلى به 100 نفر دانش آموز و دانشجوى 
مسلمان و غيرمسلمان را دارند. اين همه كار 
تنها گوشه اى از فعاليت هاى اجتماعى خانم 
«دارا كات تيا»ســت كه اين روزها در ســن 
61 سالگى همچنان پركار و فعال است و به 
همين خاطر نامش در بين بانوان گوهرشاد 

قرار گرفته است.

  جمّى أحمد كاروفي؛ جانباز و مادر 
پنج شهيد

زندگــى بعضــى از 
آدم ها مثل فيلم هاى 
كوتــاه چند ثانيه اى 
از  فــارغ  اســت 

محتوايش اگر بخواهى يك دور مرورش كنى 
چند ثانيه هم نمى توانى درباره اش حرف بزنى، 
منتهى هستند انسان هايى كه زندگيشان به 
اندازه يك ســريال 90 قسمتى حرف دارد. 
نمونه اش «جمّى أحمد كاروفي» اهل نيجريه 
است. زنى كه فارغ التحصيل رشته كتابدارى و 
يك چهره هنرى است. هم فيلم ساخته و هم 
كتاب نوشته و هم در سخنرانى هاى زيادى 

شركت كرده است. شايد بگوييد چه همه كار! 
اما اين همه جمى نيست، شايد پررنگ ترين 
قسمت زندگى جمى كه باعث و بانى اتفاقات 
زيادى در زندگيش شده است، طرفدارى از 
شــيخ زكزاكى و همراهى در جنبش شيعى 
اســت كه او در نيجريه به راه انداخته است. 
طرفــدارى اى كه براى او دو گلوله به ارمغان 
آورده و مادر پنج شهيدش كرده است. او خود 
را يك خادم و طرفدار شــديد شيخ ابراهيم 
يعقوب زكزاكى مى داند. با وجود دو گلوله اى 
كه در بدن دارد و هنــوز با انجام عمل هاى 
متعدد نتوانســته از شرشــان خلاص شود 
همچنان بــا كار فرهنگى به مبارزه اش ادامه 
مى دهد و با بسيارى از افراد ديگر در بسيارى 
از شهرستان ها، شهرها و روستاها، سمينارها و 
كنفرانس هايى را برگزار مى كند و با زبان هاى 
مختلف به منظور ترويــج آموزه هاى واقعى 

اسلام سخنرانى مى كند. 

  نجمه كربلايى نوروز؛ جنگجوى 
امدادگر 

ســال هاى آغازيــن 
فعال  عضــو  انقلاب 
امدادگرى در كميته 
امداد امــام خمينى 

(ره) و جهاد ســازندگى بود. به چند زبان 
مسلط بود و به همين خاطر در مدت اقامت 
18 ساله اش در آلمان به عنوان امدادگر و 
مترجم كنار رزمندگان شــيميايى دوران 
دفاع مقدس بود. مدتى كارمند ســفارت 
بــود و كتاب هم ترجمه مى كرد. عضو تيم 
راه اندازى مراســم مذهبــى و فرهنگى در 
اتحاديه انجمن هاى اســلامى دانشجويان 
اروپا، عضــو داوطلــب آزاد هدايتى هلال 
احمر جمهورى اسلامى ايران، مؤسس تيم 
ورزش بانوان مســلمان كشورهاى مختلف 
در آلمان و عضو كانــون دانش آموختگان 
مسلمان اروپا بود. بعد از بازگشت به ايران 
هم دست روى دســت نگذاشت و درگير 
فعاليت هــاى اجرايى و فرهنگى شــد. در 
كنار كارهاى خيريه به فكر كارآفرينى هم 
بود. برايش ايــران با آلمان يا مالزى توفير 
نداشــت، بدون شك اگر با پيش داورى به 
ســراغ رزومه اش برويم كمتر كسى بتواند 
حــدس بزند كــه باعث و بانــى اين همه 
فعاليت عمرانى و كارآفرينى و خيريه يك 
زن اســت؛ خانمى به نــام نجمه كربلايى 
نــوروز! يكى از برگزيــدگان جايزه جهانى 

گوهرشاد!

  افسانه سعيد تهرانى؛ يك حامى تمام 
عيار

ساخت مدرسه اولين 
قدمــى بود كــه در 
ســال 1379 در اين 
راه برداشــت و اولين 

قدمى كه تا به امروز ادامه پيدا كرده و توانسته 
يــك را به عدد 31 برســاند. اولين قدم ها را 
به تنهايى برداشت اما بعد از مدتى توانست 
همسر و دو تا از برادرها را هم همراه كند. كم 
كم افراد ديگرى هم آمدند. حالا چند نفر از 
دوستان و پسرش هم در اين مسير با او راهى 
شده اند. فعلاً كه در يكى از روستاهاى محروم 
گرمه استان خراســان شمالى يك پروژه دو 
كلاسه را به عهده گرفته است. تا پس از اين 
خدا براى او يعنى خانم افسانه سعيد تهرانى 

متولد سال 1341 در تهران چه بخواهد؟
اگر به ســراغ جاهايى بروى كه قرار اســت 
جهيزيه اى براى نوعروســى تهيه شــود يا 
امكانات پزشكى و بيمارستانى براى مناطق 
محروم تأمين شــود يا با كمك هاى قرض 
الحسنه براى بى پناهان سقفى ساخته شود، 
پيدايش خواهى كرد. بدون شــك به خاطر 
گمنامى در كنار اين همه خدمت ارزشمند 
نامش در بين برگزيدگان جايزه گوهرشــاد 

ثبت شده است.

  ليلا لندى اصفهانى؛ كارآفرين و 
«يك دريا عشق»

لنــدى  «ليــلا   
از  يكى  اصفهانــى» 
امروز  زنــان  همين 
اســت كه تا توانسته 
دســت بــه كار گره 

گشايى و بركت رسانى بوده است. طراحى 
بانك اطلاعات و شــبكه سازى بانوان نخبه 
اصفهان، مبتكر برنامه «يك دريا عشق» براى 
بيماران اوتيسم و مادرانشان، مبتكر برنامه 
«نيم نگاهى به من» براى فرزندان طلاق و 
برقرارى ارتباط عاطفى با خانواده هايشان، 
مشــاركت در كارآفرينى براى 500 نفر از 
بانوان بى سرپرست يا بدسرپرست يا نيازمند 
با عنوان نذر خيريه امام حسين(ع)،برنامه هاى 
متنوع آموزشــى براى 6000 نفر در كانون 

مــادران، مديريــت و برنامه 
ريزى براى مربيان ســازمان 
شهردارى،  تفريحى  فرهنگى 
اعزام اســتاد و مربى به زندان 
زنان، تدوين نظامنامه كلينيك 
تخصصى گل و گياه، گوشه اى 
از فعاليت هاى خانم اصفهانى 
اســت كه سبب شــده نام او 
در فهرست برگزيدگان جايزه 

گوهرشاد ثبت شود. 

  ماما كيكه؛ مثل باران به همه خير 
مى رساند

فعــال  و  مبلــغ 
فرهنگــى، اجتماعى 
زنى اســت كــه در 
الزهــرا(س)  جامعه 
درس  قــم  شــهر 

خــارج حــوزه خوانــده و بــه هميــن 
الرضــا(ع) مشــهد  بــه  انــگار  خاطــر 

بسيار نزديك است. در مركز خيريه او به روى 
يتيم هاى مسلمان و غير مسلمان باز است و 
هرچند كه دستگير نيازمندان دوستدار اهل 
بيت(ع) است اما وقتى حرف كمك مى شود، 
مثل بــاران به همه خير مى رســاند.«ماما 
كيكه»عضو مجمع عمومى مجمع جهانى 
اهل بيت(ع) و در كنار همســرش فعال در 
امور پزشــكى و امدادرســانى است و تنها 
بيماران و نيازمندان منطقه او را نمى شناسند 
بلكه زمين خشك و لب هاى تشنه مردم هم 
او را مى شناســند، چون بانى حفر چاه آب 
آشاميدنى در منطقه بوده است و به همين 
خاطر عجيب نيست كه نامش در بين بانوان 

برگزيده گوهرشاد ديده مى  شود. 

معاون آموزشى دانشگاه 
فنى و حرفه اى:

ايران در 5 كشور دانشكده 
فنى و حرفه اى داير مى كند

ايرنا : معاون آموزشى دانشگاه فنى و حرفه اى 
با بيان اينكه ايران به درخواست پنج كشور 
جهان دانشكده فنى و حرفه اى داير مى كند، 
گفت: در اين زمينه پنج طرح بزرگ از سوى 
اين دانشــگاه براى اجرا در عراق، سنگال و 
چند كشــور آفريقايى طراحى شده است. 
عطاء االله سينايى افزود: اجراى اين طرح ها 
با هماهنگى بخش بين الملل وزارت علوم، 
تحقيقات و فناورى و امور خارجه ايران انجام 
مى شــود و برخى از اين كشورها، فعاليت 
دانشگاه را مورد تأييد قرار مى دهند. به گفته 
وى، با وجود كاهش جمعيت دانشجويان در 
برخى از دانشــگاه هاى كشور، اما جمعيت 
دانشجويان فنى و حرفه اى سالانه 15 درصد 
رشد داشته است. معاون آموزشى دانشگاه 
فنى و حرفه اى در پاسخ به اين پرسش كه 
اين دانشــگاه به حوزه تحصيلات تكميلى 
ورود پيدا مى كند، اعلام كرد: اين دانشــگاه 
با توجه بــه مأموريت هاى خــود به حوزه 

تحصيلات تكميلى ورود پيدا نمى كند.

عضو كميسيون آموزش و تحقيقات 
مجلس وعده داد

بررسى نگرانى از تأثير سوابق 
تحصيلى در كنكور 98

تسنيم: عضو كميسيون آموزش و تحقيقات 
مجلس با اشــاره به اينكه اعمال ســوابق 
تحصيلى در كنكور طبق قانون است؛ گفت: 
براى كاستن از استرس دانش آموزان ابعاد 
مختلف موضوع را بررسى خواهيم كرد. سيد 
جواد ســاداتى نژاد اظهار كرد: تأثير سوابق 
تحصيلى در پذيرش دانشجويان يك قانون 
است و تا پيش از اين در اعمال آن مشكلاتى 
وجود داشــت.پيش از اين يكى از سؤالات 
مهم از نمايندگان مجلس چرايى عدم حذف 
كنكور بود و دليل آن نيز ناتوانى آموزش و 
پرورش در گســترش امتحانات نهايى بود و 
هم اكنون كه اين اتفاق افتاده و قرار اســت 
تأثير ســوابق تحصيلى قطعى شود به آن 

معترض هستند.
وى گفت: طبق قانون بايد سوابق تحصيلى 
در پذيرش دانشــجويان لحاظ شــود، اما 
ســازوكار آن بايد براى داوطلبان تشــريح 
شــود تا دغدغه اى نداشته باشــند، البته 
دانش آموزانى كه معدل خوبى دارند، نبايد 
نگران اعمال قطعى سوابق تحصيلى باشند 
و گروهى كه معدلشــان پايين اســت نيز 
مى توانند در آزمون ترميم معدل شــركت 
كنند. ســاداتى نژاد بيان كرد: در جلســات 
آتى كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس 
از مســئولان سازمان ســنجش و آموزش 
و پــرورش دعوت خواهيم كــرد و دغدغه 
دانش آموزان را با آن ها بررسى خواهيم كرد 
تا مشخص شود تمهيدات آن ها براى اين كار 

و رفع استرس دانش آموزان چيست.

مديرعامل انجمن جامعه ايمن بيان كرد
شهريور، ماه مرگ در جاده ها

ايســنا: مديرعامل انجمن جامعه ايمن با 
تأكيد بر ضرورت توجه به حوادث جاده اى در 
تابستان از شهريورماه به عنوان «ماه مرگ» 
در جاده ها ياد كرد. جواد نوفرستى گفت: در 
شــهريور سال 96 نسبت به سال 87 تعداد 
كشــته ها 26 درصد كاهش داشته كه اين 
يعنى كاهش تلفات شهريور ماه چهار درصد 
كمتر از ميانگين سالانه و 20 درصد كمتر از 
كاهش آمار تعطيلات نوروز بوده است. اين 
آمارها نشان مى دهد كه شهريور تا حدودى 
فراموش شده اســت، در حالى كه بايد در 
اولويت اول قرار بگيرد. وى ادامه داد: بنابراين 
لازم اســت كارى مانند طرح نوروزى براى 
تابستان هم اجرا شود و در اين ميان بايد به 
صورت ويژه به شهريور توجه كرد. هر چند 
نمى توان انتظار داشت سازمان هاى مسئول 
تمام توان خود را در كل ايام تابستان بسيج 
كنند، اما در اين ميان مى توان به شــهريور 
توجه ويژه اى داشت. اين ماه را مى توان ماه 
مرگ در جاده ها قلمداد كرد. وى با اشــاره 
به آمارهاى مربوط به كشته هاى شهريور در 
سال هاى گذشته گفت: 20 هزار و 464 نفر 
در شــهريور 10 سال گذشته در تصادفات 
فوت كردند؛ يعنى بــه صورت ميانگين در 
شهريور هر سال 2046 نفر (ميانگين روزانه 
66 نفر). همين موارد نشان مى دهد كه بايد 

به شهريور توجه ويژه داشت. 

 قدس   اگر بخواهى تعريفى ساده و صريح از شيعه بودن بدهى بايد بروى سراغ كلمه 
معيت و بگويى كه تنها ترين كار شيعه اين است كه پا جاى پاى امامش بگذارد. يعنى ببيند 
او چه كرده و كجا رفته و او هم به همان راه با پا كه نه، با سر برود. كارى كه از پس هر كسى 
بر نمى آيد و بدون شك شناسايى افرادى كه توانسته اند از پسش بربيايند موجب مى شود 
اول بفهميم شدنى است و بعد هم به دنبال الگوبردارى از آن ها برويم. اين كارى است كه 
اهالى جايزه جهانى گوهرشاد انجام داده اند و در آن به دنبال كشف بانوانى هستند كه تا 
توانسته اند پا در جاى پاى امام شيعيان گذاشته و مانند بانو گوهرشاد عمر و سرمايه شان 
را در راه خدمت به امام و مردم صرف كرده اند. امسال سومين سالى است كه اين جايزه 
برگزيدگانش را از داخل و خارج كشور انتخاب و معرفى كرده است. با هم نگاهى به اين 

برگزيدگان مى اندازيم. 
مراسم اختتاميه سومين دوره «جايزه جهانى گوهرشاد» با حضور توليت آستان قدس 
رضوى و جمعى از ميهمانان داخلى و خارجى در محل تالار قدس حرم مطهر رضوى برگزار 
شد كه از چهار بانوى فرهيخته ايرانى و چهار بانوى فرهيخته غير ايرانى از كشورهاى 

انگلستان، تانزانيا، تايلند و نيجريه تجليل شد. 
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

بنیاد برکت 3500 میلیارد تومان در اشــتغال سرمایه گذاری می کند خرم آباد-قدس: مدیرعامل بنیاد برکت گفت: امســال حدود 3500 میلیارد تومان در بحث اشتغال سرمایه گذاری 
می شــود. ســعید جعفری در جمع خبرنگاران خرم آباد اظهار داشــت: بر اســاس درخواستی که استاندار لرســتان مبنی بر نقش آفرینی بنیاد برکت در راهبری طرح پیشرفت و آبادانی شهرستان دلفان 

داشتند این شهرستان به عنوان یکی از نقاط هدف در بحث محرومیت زدایی انتخاب شده است.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

خبر

مواد خوراکی غیر مجاز سلامت شهروندان را نشانه گرفته است

تب دستفروشی در تابستان شیراز

گزارش

 قدس گزارش می دهد

سرگردانی »دباغان« قزوین در پیچ و خم تصمیم مسئولان

قزوین- رقیه کشــاورز: محله دباغان از محله های قدیمی 
قزوین اســت و جنب امامزاده حسین)ع( قرار دارد که قرار بود 
در طرح توســعه حرم امامزاده برخی از خانه های آن تملک و 
تخریب شوند، اما طولانی شدن این پروژه، باعث نارضایتی مردم 
این محله شــد، به اندازه ای که اجرای نصفه و نیمه این طرح 
موجب ایجاد واکنش هایی در فضای مجازی شــد. ساماندهی 
امامزاده حسین)ع( و اجرای طرح تملک مردم منطقه دباغان را 

سرگردان کرده است.

نبود اعتبار مانع عدم تملک
عضو شورای شهر قزوین پیش از این در واکنش به این نارضایتی 
عنوان کرد: پروژه امامزاده حسین)ع( بیش از دو دهه مطرح بوده 
و در حال حاضر تملک اطراف آن برای اجرای طرح در دســت 
اقدام است و ســتاد ساماندهی آن با ریاست استاندار یا معاون 

عمرانی وی تشکیل می شود.
فرج الله فصیح رامندی افزود: در طرح اولیه برای تملک و اجرای 
آن ۶۰ میلیارد تومان برآورده شده و مقرر شده بود ۳۰ میلیارد 
تومان اداره کل راه و شهرســازی، ۵۰ درصد پروژه و مبلغ ۱۵ 
میلیارد تومان شهرداری، به میزان ۲۵ درصد و مبلغ ۱۰ میلیارد 
تومان یعنی ۲۰ درصد اداره کل اوقاف و امور خیریه و باقی مانده 
۵ میلیارد تومان ۱۰ درصد هم ســازمان میراث فرهنگی برای 

مرمت بقعه بیاورد.

واحدهای تجاری امامزاده حسین j تملک نمی شود
معاون عمرانی استانداری قزوین نیز درخصوص آخرین وضعیت 
طرح ســاماندهی امامزاده حسین)ع( و تملک آن در گفت وگو 
با خبرنگار ما گفت: کمیته ســاماندهی امامزاده حســین)ع( 
مسئولیت هماهنگی چهار دستگاه شهرداری، میراث فرهنگی، 

اوقاف و امور خیریه و راه و شهرسازی را انجام می دهد.
علی فرخزاد یادآور شــد: براســاس توافق اولیه، هرکدام از این 
دســتگاه ها ســهمی را متقبل شــده بودند تا به مرحله انجام 
برســانند؛ براین اساس مقرر شد تا ۵۰ درصد راه و شهرسازی، 
۲۵ درصد شهرداری، هفت درصد میراث فرهنگی و مابقی آن 
نیز اوقاف ســهمی را برای اجرای این طرح بیاورند و متأسفانه  
منابع مالی در اختیار این دســتگاه ها، زمین تعریف شده که با 
رکود زمین و مســکن همراه بود و زمین هایی که برای مزایده 
گذاشته شده بود، کسی خریدار نبود و همین امر موجب شد تا 

اجرای پروژه اندکی به تأخیر بیفتد. 
وی اضافه کرد: براساس آخرین توافقات انجام شده، اوقاف حدودا 
از ۱/9 میلیــارد تومانی که قبلاً پرداخت کرده بود و یک و نیم 
میلیارد تومان نیز مجدد پرداخت کرده و پرداخت نزدیک به ۵ 
میلیارد تومان توسط راه و شهرسازی، نزدیک ۵ میلیارد تومان 
هم توسط شهرداری محقق شده است و این پرداختی ها موجب 
شد تا یک تحرکی در پروژه ایجاد شود. معاون عمرانی استانداری 
قزوین اجرای تملکات واحدهای مسکونی را نخستین قدم این 
پروژه عنوان کرد و گفت: طرح ســاماندهی امامزاده حسین)ع( 
در ســال ۸۲ طراحی شــده بود و نیاز به بازنگری و مهندسی 
ارزیابی داشت؛ طرح را در کمیته ساماندهی مهندسی، ارزیابی 

و بازنگری کردیم.
فرخزاد تصریح کرد: شــاید در آغاز تصمیم گیری برای اجرای 
طرح مناسب بود اما نیاز نبود دخالت در این طرح تا این میزان 
گسترده باشد چراکه محله دباغان یکی از بافت های با ارزش و با 
هویت قزوین است اما به دلیل آنکه نزدیک به ۷۰ درصد تملکات 
آن صورت گرفته و پراکندگی اتفاق افتاده اســت، چاره ای جز 
تملک واحدهای باقی مانده نیست. وی خاطرنشان کرد: نزدیک 

به ۲۳۰ واحد تجاری برای تملک این طرح پیش بینی شده بود 
که تصمیم گرفته شــد این واحدها را تملک نکنیم و تنها یک 
ساماندهی برای نمای ورودی خیابان سلامگاه داشته باشیم تا 
واحدهای تجاری از بلاتکلیفی در بیاید؛ برای واحدهای مسکونی 
باقی مانده، راه و شهرســازی با تعهدی که انجام داده قرار شد 
مجموع ۵۰ درصد سهم خود که برابر ۳۰ میلیارد تومان است را 
تا پایان تابستان سال جاری پرداخت کند و ما مجموع واحدهای 

مسکونی باقی مانده را تملک کنیم.

تملک واحدهای باقی مانده تا آخر تابستان
معاون عمرانی استانداری قزوین یادآور شد: وضعیت بافت تملکی 
به صورتی است که با تملک واحدها، ساختمان های با ایستایی و 
مقاومت کم باید تخریب شود و در حال حاضر امکان آواربرداری 
و تردد ماشــین های ســنگین وجود ندارد زیرا امکان ریزش 
ساختمان ها وجود دارد؛ از طرفی باید ساختمان های تعریف شده 
در طرح تملک، تخریب می شد زیرا اگر خالی می ماند مشکلات 
مختلفی از جمله مشکلات اجتماعی در آن اتفاق می افتاد که 
این تخریب ها وضعیت نابسامانی را برای اهالی محله و منطقه به 
وجود آورده است و از ساکنان این محله عذرخواهی می کنیم و 
امیدواریم با قول هایی که دستگاه های اجرایی برای تأمین  منابع 
مالی پروژه داده اند، واحدهای باقی مانده را تا اواخر تابستان سال 
جاری تملک کنیم و بهبود وضعیت این منطقه و ســاماندهی 

اولیه صورت بگیرد تا اجرای پروژه به صورت کامل انجام شود.
وی با بیان اینکه ۷۰ درصد تملکات طرح انجام شــده و برای 
تملک واحدهای باقی مانده در حال توافق هستیم، اضافه کرد: 
در تعیین مبالغ سعی کردیم نرخ های تعریف شده را ۱۵ تا ۲۰ 

درصد از نرخ روز بالاتر عنوان کنیم. 
این واحدها واحدهای کوچک هســتند و در این واحدها چند 
خانواری که زندگی می کنند، شاید سخت باشد که به محله ای 
جدید کوچ کنند و ساختمان جدید خریداری کنند، اما با همین 
شرایط فعلی و با ساختمان های فعلی امکان تملک وجود دارد 

که افراد می توانند منزل جدیدی را جایگزین آن کنند.

آب آبادان شیرین شد
آبادان - مهر: رئیس اداره امور آبفای 
آبادان از شیرین شدن آب این شهرستان 
و صفر شدن برداشــت آب از رودخانه 

بهمنشیر برای مصارف شرب خبر داد. 
علیرضا خلیلی نیا گفت: در زمان حاضر 
ظرفیت آب غدیر بــرای آبادان به ۱۳۵ 
هــزار مترمکعب رســیده و پمپ های 
رودخانه بهمنشــیر خاموش شده است. خلیلی نیا اظهار کرد: شوری آب جریان 
یافته در شیرهای آب ۲۰۰۰ میکروموس است که مردم می توانند طعم شیرین 
آن را بچشند. رئیس اداره امور آبفای آبادان تصریح کرد: چنانچه خط غدیر دچار 

مشکل نشود آب آبادان دیگر مشکل شوری و یا بی کیفیتی نخواهد داشت. 
خلیلی نیا گفت: خط هزار را نیز در بحث یکنواختی آب در اروندکنار و چوئبده 
خواهیم داشت که از فردا وارد مدار شده و تمامی نقاط از آب باکیفیت برخوردار 

می شوند.
وی اظهار کرد: با ورود این خط به مدار بهره برداری، مناطق ذوالفقاری و جمشید 
آباد نیز که پیشتر از پمپاژ تصفیه خانه جمشید آباد، آب را دریافت می کردند دیگر 

قطعی آب نخواهند داشت.

تلاش ایران برای مهار آتش در هورالعظیم
اهواز- ایسنا: مدیرکل مدیریت بحران خوزســتان از اعزام یک فروند بالگرد 
آب پاش با هماهنگی ســازمان مدیریت بحران کشــور برای خاموشی آتش در 
بخش عراقی تالاب هورالعظیم خبر داد. کیامرث حاجی زاده اظهار کرد: با توجه 
به آتش سوزی های گسترده و وسیع در تالاب هورالعظیم در بخش عراقی و ایجاد 
بار آلودگی، دود و تأثیر  آن بر ســلامت مردم شهرهای جنوبی استان خوزستان، 
اداره کل مدیریت بحران خوزستان هماهنگی لازم برای اعزام یک فروند بالگرد 
آب پاش برای خاموش کردن آتش و استقرار در محل آتش سوزی در کشور عراق 
را انجام داد. وی افزود: برای ارســال این بالگرد با فرماندهی ستاد کل نیروهای 
مسلح و سفارت ایران در عراق به منظور تأمین  و اعزام بالگرد آب پاش اقدام شد 
و هماهنگی های لازم صورت گرفت، همچنین هماهنگی لازم با طرف عراقی از 

سوی معاونت امنیتی و انتظامی استانداری خوزستان انجام شده است.
وی بیان کرد: این بالگرد به سمت محل آتش سوزی تالاب هورالعظیم در کشور 
عراق اعزام شده است. همچنین مقدمات فراهم کردن یک فروند هواپیمای آبپاش 
جهت اعزام به عراق انجام شده است و در صورت نیاز، آمادگی اعزام این هواپیما 

نیز وجود دارد. 

خانه مددجویان زلزله زده کرمانشاه 
تا سال آینده ساخته می شود

کرمانشاه- ایسنا: مدیر تأمین  مسکن 
و امور مهندسی ساختمان کمیته امداد 
امام)ره( استان کرمانشاه از اتمام ساخت 
واحدهای مسکونی تخریبی مددجویان 
در مناطق زلزله زده استان تا سال آینده 
خبر داد. مختــار خزاعی گفت: 9۰۰۰ 
واحد مسکونی خانوارهای تحت حمایت 
کمیته امداد اســتان کرمانشاه در زلزله آبان سال گذشته تخریب و دچار آسیب 
شد. خزاعی با بیان اینکه کار ساخت منازل مسکونی خانوارهای مددجو پس از 
اسکان موقت به سرعت آغاز شد، افزود: هم اکنون حدود ۷۰۰۰ منزل مسکونی 
مددجویان زلزله زده کرمانشاهی در دست ساخت و تعمیر است. وی تأکید  کرد: 
تاکنون ۶۲۰ واحدمســکونی در مناطق زلزله زده استان تکمیل و به خانوارهای 
تحت حمایت تحویل داده شده اســت. وی با اشاره به سفر اخیر رئیس کمیته 
امداد کشور به استان کرمانشاه، گفت: ۵۰۰ واحد از این واحدها طی سفر مهندس 
فتاح به مددجویان تحویل و ۱۲۰ واحد دیگر در ماه جاری به خانواده های تحت 
حمایت واگذار شــده است.  خزاعی عنوان کرد: در حال حاضر نیز حدود ۱۵۰۰ 
واحد از منازل در دست ساخت برای مددجویان زلزله زده در مراحل پایانی کار و 

بیش از ۲۰۰۰ خانه نیز در مرحله نصب اسکلت است.

احتمال تغییر ساعات کاری ادارات تهران 
به ۶:۳۰ صبح

تهران- مهر: استاندار تهران از احتمال تغییر ساعات کاری ادارات تهران به ۶:۳۰ 
صبح  از اول مردادماه خبر داد. محمد حســین مقیمی بعد از ظهر سه شنبه در 
شــورای اداری استان تهران از احتمال تغییر ساعت کاری ادارات تهران به ۶:۳۰ 
صبح از اول مرداد خبر داد و گفت: البته هنوز این تغییر ساعت قطعی نشده است.
وی گفت: اما به احتمال زیاد از اول مرداد ساعت کار ادارات از ۶/۳۰ آغاز خواهد 
شد.  نماینده عالی دولت به کاهش ۴۰۰ مگاواتی مصرف برق در پی تغییر ساعت 
کاری ادارات در تهران اشــاره کرد و افزود: برای ما ســاعت یک تا ۱۴ عصر مهم 
است و اگر در بقیه ساعت ها مصرف برق وجود داشته باشد، موردی ندارد، دغدغه 
ما تغییر ساعات اداری نبود، بلکه پایین آوردن ساعت پیک مهم ترین دلیل اعلام 
این تغییر ســاعت بود، باید به همه دســتگاه ها ابلاغ کنیم تا اگر نیاز است بعد 
از پایان ســاعت کاری تا ســاعت ۱۴ در اداره خود حضور داشته باشند، حداقل 
استفاده را بکنند. مقیمی گفت: با این تغییر ساعت به اندازه تولید دو نیروگاه برق، 

صرفه جویی در مصرف برق صورت گرفت، که رقم قابل توجهی است.
استاندار تهران اضافه کرد: این درست نیست که سالمند یا کودکی در ساختمانی 
۱۵ طبقه نتواند از آسانسور استفاده کند و با توجه به شرایط اگر مشکلی برای آنان 
پیش آید ما چه باید بکنیم، به همین دلیل بود که ما تغییر ساعات کاری ادارات 
را مطرح کردیم و صرفه جویی نیز انجام شد تا ما با قطعی برق شهر مواجه نشویم.

افزایش مهاجران در مازندران 
ساری-ایسنا: یک استاد دانشگاه گفت: 
افزایش جمعیــت و تبعات مهاجرت به 
مازندران طبیعتاً موجب فشار به منابع 
آبی، تولید زباله، تغییــرات کاربری در 
مراتــع و اراضی کشــاورزی می شــود. 
عزیر عابسی با بیان این که مهاجرت از 
استان های جنوبی به سمت استان های 
شمالی از جمله مازندران، گیلان، گلستان، البرز و تهران نیاز به بررسی و مطالعه 
دارد، اظهار کرد: بارگذاری بیشتر روی منطقه مازندران و فشار به محیط زیست 
با توجه جمعیت ۳/۵ میلیونی مازندران مشکلات زیادی در موضوع زباله به وجود 
می آورد و اگر یک میلیون نفر طی چند سال آینده به این جمعیت اضافه شوند، 
همه مشکلات تجدید شده و چه بسا مسبب ایجاد مشکلات بیشتر خواهد شد. 
وی با اشــاره به این که بهترین زمین های منطقه روز به روز تبدیل به ویلاهایی 
می شوند که ســالی دو بار هم از آن ها استفاده نمی شود، افزود: نه مسئولان، نه 
متخصصین و نه مردم عادی هنوز موضوع تبعات مهاجرت در مازندران را جدی 
نگرفته یا هنوز خود را آماده این مســئله نکردند؛ همــه باید آگاهی لازم برای 

جلوگیری از مشکلات بیشتر را داشته باشند.

wمطالبات شهرداری بندر امام خمینی
معوق مانده است

اهواز- تسنیم: شهردار بندرامام خمینی)ره( گفت: حقوق کارگران شهرداری 
بندر امام هر ماه پرداخت می شود، اما همچنان کارگران شهرداری پنج ماه مطالبه 
معوق که مربوط به گذشته است را از پیمانکار شهرداری دریافت نکرده اند.  محمد 
عبیاوی اظهار داشــت: حقوق کارگران هر ماه پرداخت می شــود، اما همچنان 
کارگران شــهرداری پنج ماه مطالبه معوق که مربوط به قبل بوده را از پیمانکار 
شــهرداری دریافت نکرده اند.  وی افــزود: ماه جاری مبلغ یک میلیارد تومان به 
پیمانکار تأمین  نیروی انســانی و فضای ســبز جهت حقوق کارگران شهرداری 
پرداخت شد، اما به دلیل اینکه پیمانکار در مناقصه جدید تأمین  نیرو شهرداری 

نتوانست کار را به دست بگیرد از پرداخت مطالبه معوقه کارگران سرباز زد.
شــهردار بندر امام خمینی)ره( در مورد برطرف کردن مشــکل پرداخت حقوق 
کارگران، بیان کرد: در جلســه ای که با معاونت اداری و مالی شهرداری داشتیم 
مقرر شــد که اگر پیمانکار از پرداخت حقوق کارگران امتناع کند پیگیری های 
قانونی انجام شود، اما این کار زمانبر بوده و کارگران نیز باید پیگیری قانونی را از 

مراجع مربوط انجام بدهند. 

 شیراز / قد  س  افزایش دمای هوا به طور 
معمول با افزایش میــزان تعرق و عطش 
انســان رابطه مســتقیم دارد، بنابراین  بر 
مصرف مایعات در طول روز نیز می افزاید. 
حال تصور کنید در شهری همچون شیراز 
که منشــأ انواع عرقیجات، آبلیمو و فالوده 
است نمی توان از نوشــیدن و مصرف آن 

بویژه در بازار خودداری کرد.
نکتــه حائز اهمیتــی که در این راســتا 
سوژه گزارش ما شده است افزایش تعداد 
دستفروشان و عرضه محصولات بسیاری 
با عنوان سنتی است که با وجود تبلیغات 
فروشندگان مبنی بر ارزش 
غذایی، امــا در عوض بنا بر 
نظر کارشناسان برای مصرف 

شهروندان مضر است.
بــه طــور حتم وقتــی به 
مغازه هــای اطــراف میدان 
کریم خان ســری می زنید 
از هــر محصــول دو نوع با 
عنــوان صنعتی و ســنتی 
مواجه می شــوید که برخی 
از فروشندگان ادعا می کنند 
این محصول خانگی است و 

کیفیت بهتری دارد!
برای تهیه هر یک کیلو یا یک لیتر آب لیمو 
تازه حداقل باید مقدار یک و نیم کیلو لیمو 
را آبگیری کرد و با احتساب لیمو به قیمت 
۶۰۰۰ تومان یک لیتر آبلیمو حداقل برای 
خریدار 9۰۰۰ تومان آب می خورد، اما در 
کمال تعجب مشاهده می شود که برخی 
از فروشگاه های سطح شــهر گالن چهار 
لیتری آبلیمو را ۱۰ هزار تومان به فروش 
می رســانند و این معادله ای است که در 

ذهن ما لاینحل مانده است!

در حال حاضر بســیاری از فروشندگان در 
قالب اینکه محصولات و تولیدات ســنتی 
و خانگــی از اصالــت بیشــتر و کیفیت 
مناسب تری برخوردار است نسبت به فروش 
ایــن محصولات در بازار اقدام می کنند که 
بنا بر هشدار کارشناسان برای شهروندان و 

مصرف کنندگان بسیار مضر است.

تقلب رمز سودجویی
در همین رابطه کارشناس صنایع غذایی 
دانشکده تغذیه و علوم غذایی شیراز اظهار 
می کند: با توجه به کاربرد گسترده آبلیمو، 
ممکن است افراد سودجو با توجه به بازار 
پرُفروش آن برای کــم کردن هزینه های 
تولید، به تقلب دســت بزنند و از این راه 

سلامت مردم را به خطر بیندازند. 
لیلا محبی بیان می کند: متأسفانه  بیشتر 
این تقلب ها در مواد اولیه کارخانه های مواد 
غذایی است؛ استفاده از صمغ، کاه، پوست 
لیمو، جوهر لیمو و مواد نگهدارنده، از انواع 

تقلب در تهیه آبلیمو است.
 وی می افزاید: امروزه انجام تقلب در آبلیمو 
مقداری پیشرفته تر شده است که از بین 
آن ها می توانیم به اضافه کردن ســیترات 
سدیم، اســید ســیتریک، گلیسیرین و 
اسانس های متعدد اشاره کرد و در بعضی از 
مواقع تقلب در آبلیمو به اندازه ای پیشرفت 
کــرده که به جــای فــرآورده طبیعی از 
فرآورده های »سنتتیک« استفاده می شود.

 این کارشــناس صنایع غذایی با اشاره به 
اینکــه این نوع تقلب ها بــا مهارت کامل 
انجام می شــود و مصــرف کننده به هیچ 
وجــه نمی تواند متوجه آن شــود، اظهار 
می کند: هنگام خرید آبلیمو دقت کنید که 
آبلیموهایی با مارک معتبر و دارای علامت 

اســتاندارد خریداری کنید.  محبی اضافه 
می کند: توجه به برچســب مــواد غذایی 
بســته بندی شــده که نام و نشانی تولید 
کننده، نام محصول، مواد تشکیل دهنده، 
شماره پروانه ســاخت از وزارت بهداشت، 
شماره سری ساخت، تاریخ تولید و انقضا 

و وزن خالص دارند، ضروری است.
 

علامت استاندارد نشانه اصالت کالا 
مدیرکل اســتاندارد فارس با اشاره به این 
واقعیت کــه فروش مواد لبنــی، آبمیوه، 
عرقیــات و آبلیمو و دیگــر موادخوراکی 
و آشــامیدنی به شــکل غیربهداشتی در 
شهر شیراز افزایش یافته است، گفت: در 
نشــانه گذاری نوشیدنی ها و مواد خوراکی 
ترکیبات محصول، نحوه نگهداری، تاریخ 
تولید و انقضا، آدرس دقیق کارخانه سازنده، 
علامت استاندارد با کد ۱۰ رقمی و... باید 
مورد توجه قرار گیرد، نبود هرکدام از این 

نشانه ها نمایانگر نقص در کار است .
مرتضی رهنما با اشاره به افزایش محصولات 
خوراکی و نوشیدنی غیراستاندارد و عرضه  
این محصــولات خارج از شــبکه  توزیع 
تحت نظارت، به شــهروندان هشدار داد 
که در هیچ شرایطی از محصولات غذایی 

غیراستاندارد استفاده نکنند.
 مدیرکل اســتاندارد فارس همچنین در 
خصوص رشــد قارچ گونه نوشیدنی ها و 
مواد لبنی، آبمیوه، آبلیمو، آبغوره، عرقیات، 
لبنیات سنتی و خانگی که در مکان های 
غیر بهداشــتی عرضه می شود، گفت: این 
مواد حتی اگر دارای علامت استاندارد هم 
باشد چون به طور مستقیم در معرض نور 
خورشید قرار می گیرد برای سلامتی مضر 
است. وی تصریح کرد: محصولات خوراکی 

و نوشیدنی و لبنی و فرآورده های مختلفی 
که خارج از سیســتم عرضه  قانونی و در 
کنار جاده، خیابان، منــازل و اماکن فاقد 
شناسه کسب و کار قانونی عرضه می شود، 

استاندارد نیست.
او بــا تصریــح اینکــه عواقــب مصرف 
محصولاتی نظیر آبلیمــو و دوغ های فاقد 
نشان اســتاندارد عرضه شده کنار خیابان 
و جــاده و در اماکن غیــر صنفی، به طور 
مستقیم به مصرف کننده باز می گردد، تأثیر  
مصرف این کالاها بر سلامت را خطرناک 
توصیــف کــرد. مهم ترین نوشــیدنی ها 
شــامل نوشــابه های گازدار، آب معدنی، 
نوشــیدنی های لبنی و عرقیات است که 
تولید آن ها باید با رعایت شمول استاندارد 
بوده و تحت شرایط بهداشتی تهیه، تولید 

و بسته بندی و نشانه گذاری و عرضه شود.
مدیرکل استاندارد فارس با اشاره به اینکه 
تحقیقات بهداشتی نشان داده که هیچ کدام 
از این نوشــیدنی ها و مواد خوراکی که به 
اسم سنتی به فروش می رسد مورد تأیید 
نیســت، گفت: این مواد مرجوعی بوده و 
بهداشت آن ها را رد کرده و در هیچ کانال 

دیگری به فروش نمی رسد.
رهنما به مردم توصیه کرد که نوشیدنی ها 
و مــواد خوراکی مورد نیاز خود را از مراکز 
معتبری کــه دارای علامت اســتاندارد، 
تاریخ تولید، انقضا و بســته بندی و سایر 
مشخصه های لازم بهداشتی است تهیه و 

مصرف کنند.
مدیرکل استاندارد فارس تصریح کرد که 
نوشیدنی ها و مواد خوراکی به دلیل اینکه 
به طور مستقیم با سلامت و ایمنی مردم 
در ارتباط است، مشمول استاندارد اجباری 

است و باید نشان استاندارد داشته باشد.

مواد خوراکی فاقد 
علامت استاندارد 
و با عنوان سنتی 
چون مستقیما 
در معرض نور 
خورشید قرار 
می گیرد برای 
سلامتی مضر است

بــــــــرش

فعالیت آزمایشی کشتی 
اقیانوس پیما در بندرعباس

آزمایشی  فعالیت  بندرعباس-ایســنا: 
کشتی اقیانوس پیمای مسافربری »سانی« 
با حضور استاندار هرمزگان در بندر شهید 
باهنر بندرعباس آغاز شد. استاندار هرمزگان 
پس از بازدید از بخش های مختلف کشتی 
اقیانوس پیمای مسافربری »سانی«، عنوان 
کرد: با توجــه به برنامه ریزی هایی که برای 
توســعه گردشــگری دریایی در هرمزگان 
صورت گرفته است، کشتی اقیانوس پیمای 
مسافربری »سانی« در سفری آزمایشی در 
بندر شهید باهنر بندرعباس پهلو گرفت تا 

فعالیت هایی داشته باشد. 
فریدون همتی ادامــه داد: تلاش می کنیم 
با ارائه بهترین امکانات و خدمات و کاهش 
هزینه ها، این کشتی پایه اصلی فعالیت های 
خود را بندر شهید باهنر بندرعباس قرار دهد 
و از این بندر ســفرهای دریایی را به مقصد 
جزایر استان و همچنین کشورهای حاشیه 

خلیج فارس انجام دهد.

پاییز زود رس در البرز
کرج-ایسنا: مدیــرکل هواشناسی استان 
البرز با بیان اینکه طی ۳۰ ســال گذشــته 
بیشینه دمای کرج از ۴۲ درجه سانتیگراد 
فراتر نرفته اســت، گفت: سال گذشته در 
پنجم مرداد این بیشینه ثبت شد، اما امسال 

در چهارم تیرماه دما به این میزان رسید.
منصــور رحمانیــان افزود: طی ۳۰ ســال 
گذشته بیشترین دمای ثبت شده در استان 
از ۴۵ درجه ســانتیگراد فراتر نرفته که این 
دما در اشتهارد ثبت شده است.  این مسئول 
در خصوص پیش بینی های مربوط به ادامه 
تابســتان نیز اعلام کرد: احتمالاً تا اواسط 
شهریور این وضعیت ادامه داشته باشد، اما 
پیش بینی می شود از نیمه شهریور به بعد 

افت دما آغاز و شاهد پاییز زودرسی باشیم.

بزرگ ترین مجتمع گلخانه ای 
در چابهار کلنگ زنی شد 

زاهدان- تســنیم: بــا حضور مشــاور 
رئیس  جمهور و دبیر شــورای عالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصــادی، بزرگ ترین مجتمع 
گلخانــه  ای ایــران در منطقــه آزاد چابهار 
کلنگ زنی شــد. بزرگ تریــن و مجهزترین 
مجتمع گلخانه ای ایران قرار است با مشارکت 
فنی و تکنیکی یک شرکت معروف هلندی 
و با ســرمایه گذاری ۵۰۰ میلیــون یورویی 
در منطقه آزاد چابهار ســاخته شود. مشاور 
رئیس جمهور و دبیر شــورای عالی مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی در حاشــیه کلنگ زنی 
این گلخانه به خبرنگاران اظهار داشت: این 
گلخانه ۱۲۵ هکتاری با سرمایه گذاری ۵۰۰ 
میلیون  یورویی یک شرکت ایرانی و مشارکت 
فنی یک شــرکت هلنــدی در منطقه آزاد 
چابهار ساخته می شود. مرتضی بانک افزود: 
بزرگ ترین مجتمع گلخانه ای ایران فعلاً در 
منطقه آزاد ارس با تمرکز بر صادرات آسیای 
میانه و قفقاز در حال بهره برداری اســت که 
گلخانه چابهار هم به لحاظ تجهیزات و هم به  
لحاظ میزان سرمایه گذاری در صورت احداث 
بزرگ ترین مجتمع گلخانه ای ایران می شود. 

وی تصریح کرد: بنا به گفته ســرمایه گذار، 
این گلخانه در چهار فاز و ظرف ســه ســال 
به بهره بــرداری کامل می رســد ضمن آنکه 
فــاز اول آن هــم ظــرف ۱/۵ ســال آینده 
 بــه  بهره برداری می رســد؛ مقرر شــده هر 
۵۰ هکتار این گلخانه سالانه به بهره برداری و 

تولید برسد.

با یک »کلیک« امضای 28 
اداره را بگیرید

امور  کرمانشاه-فارس: معاون هماهنگی 
عمرانی استانداری کرمانشــاه از راه اندازی 
ســامانه یکپارچه مدیریت املاک در شهر 
کرمانشاه طی سه ماه آینده خبر داد و گفت: 
تمامی استعلام های میان دستگاهی بین ۲۸ 

دستگاه به صورت آنلاین انجام می گیرد. 
مهرداد سالاری کاهش مراجعات حضوری 
دســتگاه های  و  ادارات  بــه  شــهروندان 
خدمات رسان در زمینه فرآیند پاسخگویی 
به استعلام میان دستگاهی، عدم مراجعات 
حضوری مردم به دستگاه های اجرایی را از 
مزایای مهم طرح سیماک دانست. گفتنی 
اســت سیماک یا همان ســامانه یکپارچه 
مدیریت املاک کشور، در صدور الکترونیکی 
ســالانه مجوز ســاخت و ســاز و تمامی 
اســتعلام های مربوط به ســاخت و ساز و 
سرمایه گذاری در حوزه املاک بر روی شبکه 

ملی اطلاعات نقش اساسی ایفا می کند.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

عضو مجمع روحانيون مبارز: بيشتر افراد كابينه دولت اصلاح طلبان هستند الف: محمد على ابطحى گفت: جريان اصلاح طلب بيشترين تلاش و تأثير را براى موفقيت آقاى روحانى داشته و اين 
مسئله طبيعى است كه هر جريانى كه بيشترين تأثير را داشته حق انتقاد نيز براى او ممكن بوده و در نتيجه اين انتقادها در عملكرد آقاى روحانى و دولت اثر گذار خواهد بود. كمال مطبوع ما عملكرد مناسب دولت 

بوده و انتقادهاى اصلاح طلبان نيز در همين راستاست. بيشتر افراد كابينه دولت روحانى متشكل از اصلاح طلبان است و به همين دليل نيازى به ديدار خاص بين اصلاح طلبان با شخص رئيس جمهور وجود ندارد.

جوانان تندرو و احساسى اصلاح طلب!
فرهيختگان: «پاشنه وركشيده اى كه هيچ گاه در دفاع از دولت روحانى كوتاهى 
نداشته است»؛ اين تعبير ارگان رسمى اطلاع رسانى دولت يعنى روزنامه ايران از 
مجيد انصارى است، معاون حقوقى و پارلمانى سابق روحانى كه اين روزها همچنان 
در مجمع روحانيون مبارز، روزگار مى گذراند. اين فعال سياســى اصلاح طلب در 
بخشــى از گفت وگوى اخيرش با اين روزنامه، تأكيد كرده كه دو گروه به مثابه 
دو لبه قيچى عليه جريان اصيل اصلاحات و بزرگانش مشغول تخريب و توطئه 
هستند و در همين راستا علاوه  بر جريان ضدانقلاب و به طور مشخص رسانه هاى 
منافقين به جريان سومى با عنوان «جوانان تندرو و احساسى اصلاح طلب» اشاره 
كرده اســت. اما اين اظهارات آقاى معاون پارلمانى رئيس دولت اصلاحات خيلى 
به مذاق همان جوانان خوش نيامده و تيغ هاى انتقاد به سمتش تيز شده است، 
اصلاح طلبان تازه كارى كه خــود را مجاهدان انتخابات 92 و 96 مى دانند و اين 
روزها دست شــان را از نخل قدرت درون جريان شان نيز كوتاه مى بينند. شكاف 
ميان دو نسل اصلاحات و تندروان و كندروان شان به اوج رسيده و به نظر هرچه 
شمارش معكوس براى انتخابات مجلس آينده بلندتر شود، بر اين شكاف افزوده 
خواهد شــد. اين روزها اصلاحات عليه اصلاحات به پا خاسته و شايد علتش را 

بتوان در روايت هم جريانى شان در پيروزى هاى اخير اصلاحات جست وجو كرد.

تشكيل حزب؛ پروژه مهم لاريجانى كليد خورد
نامه نيوز: موضوع تشــكيل حزب 
توسط على لاريجانى رئيس مجلس 
مســئله قديمى اما بلاتكليف است. 
به نظر مى رســد انتخابات مجلس 
آتى و پيدا شــدن رقيب سرسخت 
بــراى كرســى رياســت مجلس، 
لاريجانى را به فكر انداخته اســت. 
او دو راه بيشــتر ندارد و هر دو راه 

به تشكيل حزب ختم مى شــود. تنها از اين طريق است كه مى تواند جاى پاى 
خود را در هيئت رئيسه محكم تر از قبل كند و تنها از همين طريق مى تواند براى 
انتخابات 1400 خيز بردارد. برنامه اش هر كدام از دو گزينه ادامه رياست مجلس 
يا رئيس جمهورى باشــد، فرق ندارد. او بايد يك پشتوانه قوى حزبى براى خود 
بســازد و از شواهد اين طور برمى آيد كه عزم جدى در اين راستا دارد. همين 20 
روز قبل حسن بيادى دبيركل حزب آبادگران، گفته در يك جلسه درباره تشكيل 
حزب فراگير كه با حضور آقاى لاريجانى تشــكيل شد، حضور داشتم. اظهارات 
جديد حسن زمانى رئيس مركز نمايندگان ادوار اما حاوى خبر مهم ترى است. به 
نظر مى رسد كه حلقه اوليه حزب لاريجانى شكل گرفته است. به گفته او 25 نفر 
از نمايندگان ادوار اتاق فكرى تشكيل داده اند تا در مورد مسائل و موضوعاتى كه 

براى رئيس مجلس مهم است، گفت وگو كنند.

ترجيح دولت؛ ريزش اعتماد يا تغيير؟
آرمان امــروز: يــك روز ارز گران 
مى شــود و روز ديگر قيمت ســكه 
پيشــى مى گيــرد. روزى به دليل 
تخلفات، قيمت خودرو سر به فلك 
مى كشــد و در پى آن كشــور در 
بحران كمبود آب و برق فرو مى رود. 
البته به اين ها مشكلات اقتصادى و 
معيشتى را نيز بايد اضافه كرد. گرچه 

سخنگوى دولت قرار گرفتن رئيس جمهور تحت تأثير رسانه ها را رد كرده، اما هنوز 
هم مى توان به اعمال تغييرات در تيم اقتصادى دولت اميد داشت. حسن روحانى 
اكنون در شــرايطى قرار گرفته كه كسانى كه سال گذشته در رأى دادن به او از 
هم پيشى مى گرفتند، اكنون نارضايتى خود را به شكل هاى مختلف ابراز مى كنند. 
رئيس جمهور بايد نسبت به ريزش سرمايه اجتماعى حساسيت بيشترى داشته 
باشد و با اعمال تغييرات، كارآمدى را در دولت تقويت كند تا مردم چهره حسن 
روحانى مصمم و كارآمد را شاهد باشــند. شايد «آدرس غلط» بهترين كلمه اى 
باشــد كه مى توان براى اين روزهاى دولت حسن روحانى در نظر گرفت. بارها و 
بارها حاميان، منتقدان، دلسوزان و كارشناسان از لزوم تغييرات در دولت گفتند و 
نوشتند، اما سخنگوى دولت هر بار با نظر به مافوق خود، با لبخندى بر لب به جمع 
خبرنگاران آمد و گفت: «وضع كشور مطلوب است»، به قولى گويا دولتمردان در 

ايران ديگرى زندگى مى كنند و اصلاً با شرايط كشور آشنا نيستند.

معناى شعار نه شرقى نه غربى
كيهان: در دنياى سياســت، هيچ 
كشورى صد در صد «قابل» اعتماد 
نيســت، اما برخى كشور ها صد در 
صد «غير قابل اعتمادند». در چنين 
دنيايى دولت ها اغلب با منطق «سود 
و زيان» و «منافع ملى» سياست هاى 
خــود را با ديگر كشــور ها تنظيم 
مى كنند. اين دولت ها ممكن است 

به محض مشــاهده شرايط جديد، با همان منطق «سود و زيان» زير تعهداتشان 
بزنند. ممكن است به تعهداتشان پايبند هم باشند. در چنين دنيايى چه بايد كرد؟ 
آيا بايد به دور كشور حصار كشيد؟ چرخش به سمت كشور هايى غير از آمريكا 
و آن سه، چهار كشور بدعهد اروپايى، به معناى زير پا گذاشتن آن شعار معروف 
نيست. شعار «نه شرقى نه غربى» براى دوران «جهان دو قطبى» است، جهانى كه 
تمام شده است. امروز اثرى از شوروى باقى نمانده است. آيا امروز جهان دو قطبى 
است؟! امروز چين و هند قطب نيستند؟! يعنى واقعاً روسيه امروز همان شوروى 

سابق است و اتفاق مهمى مثل فروپاشى شوروى رخ نداده است؟!
آقايان! اگر مبناى استدلالتان اين شعار است، شوروى سال هاست فروپاشيده، اما 
آمريكا نه. معناى «نه شرقى نه غربى» اين نيست كه، با هيچ كشور شرقى يا غربى 
نبايد متحد شد. معناى جمله اين است كه، روابط كشورت با سايرين روابط گرگ 

و ميشى نباشد. رابطه ارباب رعيتى نباشد.

تحليل

 سياست در قبال سخنان رهبرى هميشه 
تفسيرها و برداشت هاى متفاوتى مى شود و 
هر كدام از فعالان سياسى از ظن خود آن را 
مطرح مى كنند يا اينكه به جلسات غيررسمى 
با ايشان استناد و مصادره به مطلوب مى كنند، 
رهبر معظم انقلاب نيز بارها نســبت به اين 
رفتار غلط واكنش نشــان داده اند و در يكى 
از جلساتشــان هم بعد از طــرح موضوعى 
گفتند، «اين هم پشــت بلندگو»؛ اما به نظر 
مى رســد كه در برابر اظهارات صريح پشت 
بلندگويى رهبرى نيز هنوز عده اى به دنبال 
ترديد افكنى و انجام كار خود هستند. نزديك 
يك ماه پيش بود كه رهبر معظم انقلاب در 
سخنانى صريح خطاب به نمايندگان مجلس 
درباره كنوانسيون هاى بين المللى گفتند: «اين 
معاهدات ابتــدا در اتاق هاى فكر قدرت هاى 
بزرگ و براى تأمين منافــع و مصالح آن ها 
پخت  و پز مى شــود و ســپس با پيوستن 
دولت هاى همسو يا دنباله رو يا مرعوب، شكلِ 
به ظاهر بين المللى مى گيرد به گونه اى كه اگر 
كشور مســتقلى مانند ايران، آن ها را قبول 
نكند او را مورد هجوم شــديد قرار مى دهند 
كه مثلاً 150 كشور پذيرفته اند شما چطور 
آن را رد مى كنيــد؟» رهبر انقلاب در تبيين 
راه صحيح برخورد با اين گونه كنوانسيون ها 
افزودنــد: «همان گونــه كه دربــاره برخى 
كنوانسيون هاى بين المللىِ اخيراً مطرح شده 
در مجلس گفتيم، مجلس شوراى اسلامى كه 
رشــيد و بالغ و عاقل است، بايد مستقلاً در 
موضوعاتى مثل مبارزه با تروريسم يا مبارزه با 
پولشويى قانون گذارى كند. البته ممكن است 
برخى مفاد معاهدات بين المللى خوب باشد 
اما هيچ ضرورتى ندارد با استناد به اين مفاد به 
كنوانسيون هايى بپيونديم كه از عمق اهداف 
آن ها آگاه نيستيم يا مى دانيم كه مشكلاتى 
دارند».اين سخنان آن قدر صريح و شفاف بود 
كه كسى فكرش را هم نمى كرد كسى منظور 
آن را نگرفته باشد يا برعكس گرفته باشد اما 
در اقدامى عجيب برخى از معدود نمايندگان 
مجلس همچنان بر طبــل FATF و لوايح 
چهارگانه آن مى كوبند و مى خواهند آن را به 
هر قيمتى در مجلس تصويب كنند. حتى اگر 
شوراى نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت 

نظام هم آن را رد كرده باشند.

FATF پشت پرده اصرار بر 
روز گذشته فلاحت پيشه، رئيس كميسيون 
امنيت ملى درباره سرنوشت FATF در ايران 
گفت: «اگر اين لايحه رأى نياورد يا بررســى 
آن ها به تأخير بيفتد، به معناى پايان ارتباط 
ايران با FATF نيســت». فلاحت پيشــه 
واكنش ها به اين موضوع را سياســى قلمداد 
كرده و گفته اســت: «زمانى كه برجام مورد 
توجه قرار گرفت و گشايش ديپلماسى رقم 
خورد، زمينه بررسى براى كنوانسيون ها نيز به 
وجود آمد اما زمانى كه عهدشكنى ترامپ بر 
مبناى تحريم و محدودسازى ايران در حوزه 
مالى رخ داد كمى روند تغيير كرد؛ بنابراين 
اعتقاد دارم تا زمانى كه گشايش ديپلماتيك 
شــكل نگيرد، موضوع پالرمو، پولشــويى و 
غيره در ايران با نوسان جدى مواجه خواهد 
بود». وى افزوده اســت: «خيلى ها پيش بينى 
مى كردنــد بعد از خروج ترامــپ، ايرانيان از 
برجام و روند مذاكرات خارج مى شــوند اما 
مشاهده شــد كه ايران حوزه هاى جديد از 
ديپلماســى را رقم زد. عزم همكارى در اروپا 
وجــود دارد اما موضوع محل بحث اســت، 
سرنوشت لوايح مرتبط با كنوانسيون ها منوط 

به آينده مناسبات ديپلماتيك است».

 لوايح چهارگانه با FATF ارتباط دارد 
يا ندارد؟

فلاحت پيشه در اظهاراتى متناقض مى گويد 

كه FATF مقوله اى جدا از كنوانسيون هاى 
چندگانه اســت اما خود توضيــح مى دهد: 
«توسط FATF بيش از 40 توصيه به ايران 
شده كه در دو بخش قابل تأمل است. بخشى 
از توصيه ها مرتبط با هموار كردن يكســرى 
قوانين در راســتاى اهداف FATF است و 
همچنين در بخش ديگر توصيه به پيوستن 
برخى كنوانسيون هاى بين المللى مانند پالرمو، 
پولشويى و غيره شده كه لوايح مذكور تعدادى 

از 40 توصيه اعلام شده است». 
عزت االله يوســفيان ملا نماينده ديگرى است 
كه به بهانه نامه آيت االله هاشــمى شاهرودى 
به دبير شــوراى نگهبان در خصوص لايحه 
الحاق ايران به كنوانســيون پالرمو باز هم بر 
لوايح FATF اصــرار مى كند. وى مى گويد: 
«مجمع تشــخيص مصلحت نظام به صورت 
كلى به اين گونه مســائل ورود مى  كند ولى 
اين ورود مجمع، تكليفى را از مجلس شوراى 
اســلامى رفع نمى كند. موضوع الحاق ايران 
به كنوانســيون پالرمو در مجلس نيز مطرح 
مى شود و با توجه به ايرادهايى كه سخنگوى 
شوراى نگهبان بيان كرده است، يا به طوركلى 
نظر شــوراى نگهبان پذيرفته مى شود يا به 
مجمع تشخيص مصلحت نظام ارجاع داده 
مى شــود. از آنجايى كه اين نامه نظر هيئت 
عالى نظارت بر حُســن اجراى سياست هاى 
كلى نظام اســت، اين هيئــت زيرمجموعه 
مجمع تشــخيص مصلحت نظام است و با 
اين نامه مشخص شده كه موضوع الحاق ايران 
به كنوانسيون پالرمو در مجمع مطرح نشده 

اســت. در مجمع تشخيص مصلحت نظام، 
فقهاى شوراى نگهبان، سران قوا و سايرين نيز 
حضور دارند و از هم اكنون رأى اعضاى مجمع 
مشخص نيست و آيت االله هاشمى شاهرودى 
نظرى را مطرح كرده اند كه قابل احترام است 

ولى مجلس به كار خود ادامه مى دهد».
قاســم ميرزايى نيكو نماينده ليســت اميد 
در مجلس اما بــا لحنى عجيب تر مى گويد: 
«صلاح مملكت خويش خسروان دانند زيرا 
ظاهراً نمايندگان اراده اى در تصميم ســازى 
و تصميم گيرى ندارند، تصور مى كنم با جو 
و وضعيتى كه بر مجلس شــوراى اسلامى 
حاكم است، قوه مقننه برشى براى به نتيجه 
رســيدن اين موضوع نداشته باشد؛ در واقع 

جاى بررسى آن ها ديگر در مجلس نيست».
البته ميرزايى نيكو خود اعتراف مى كند كه 
مخالفت ها با FATF جدى است و نمى توان 
آن را انكار كرد. وى گفته است: «بايد اذعان 
كرد كــه دو تفكر در ايــن خصوص وجود 
دارد؛ عده اى مى گويند مهم نيســت و عدم 
تصويــب آن ها در هيچ امرى خدشــه وارد 
نمى كند. افراد ديگرى نيز اعتقاد دارند تمام 

معضلات بانكى و غيره بر اين 
اين رو تصويب  از  مبناست، 
آن ها مى تواند برطرف كننده 
مشكلات باشد». اين نماينده 
اميد اعتراف مى كند كه تفكر 
اول در مجلس غالب اســت 
هشــدارهايى  نمى گويد  اما 
كه اين نمايندگان مى دهند 
ســخنان  صراحت  كنار  در 
رهبــرى و نظــر نهادهايى 

همانند شوراى نگهبان و مجمع تشخيص 
مصلحت نشــان دهنده واقعيــت و ماهيت 
خطرناك اين كنوانســيون هاى بين المللى 
اســت. ميرزايى نيكو در انتها مى گويد كه 
FATF تصويب نمى شود مگر اينكه سران 
كشور به اين نتيجه برسند كه مسئله حياتى 
است. با وجود همه اين مخالفت هاى صريح 
آيا بايــد منتظر جادوى علــى لاريجانى و 
حسن روحانى در تصويب اين لوايح باشيم، 
اتفاقــى كه در برجام نيز افتــاد؟ آيا تجربه 

برجام كافى نبود؟

نمايندگان موافق همچنان پيگير تصويب لوايح كنوانسيون هاى مشكل دار بين المللى

رئيس كميسيون اقتصادى مجلس:آيا موافقان FATF هشدار رهبرى را درك كردند؟
افزايش 300 درصدى  نقدينگى 

به تحريم   ارتباطى ندارد
فارس: رئيس كميســيون اقتصادى مجلس 
گفت: مسائلى از قبيل افزايش حجم نقدينگى 
نه به تحريم ها ارتباط دارد و نه به آمريكايى ها؛  
بلكه تنها ناشى از عملكرد ضعيف مديريت ها 
و نظارت هايى بوده كه در بخش هاى مختلف 
مثل بانــك مركزى صــورت گرفته اســت.
محمدرضا پورابراهيمى نماينده مردم كرمان 
و رئيس كميسيون اقتصادى مجلس شوراى 
اسلامى، به بســته اجرايى مقابله با تحريم ها 
كه از ســوى دولت تهيه شده، اشــاره كرد و 
اظهار داشــت: بــا توجه به شــرايطى كه در 
حوزه اقتصادى كشــور شــاهد هســتيم و از 
طرفى مواجهه دشــمن كه در حوزه مســائل 
اقتصادى نســبت به جمهورى اسلامى ايران 
به شــكل ويژه اى افزايش پيدا كرده است، ما 
بايــد در ارتباط با اين موضــوع و مقابله با آن 
تصميمات مناسبى اتخاذ كنيم و دولت به هر 
حال برنامه هايى را به منظور مواجهه با اقدامات 
تحريمى كه در ماه آينده قرار اســت از سوى 
آمريكايى ها عليه ايران اعمال شود، در دستوركار 
قرار داده است. البته به عقيده من دولت خيلى 
با تأخير اين كار را انجــام داد و اى كاش اين 
فضايى دولت كــه از اقتصاد مقاومتى، جنگ 
اقتصــادى و آرايش جنگى در حوزه اقتصادى 
نام مى برد، ســال ها قبل انجــام داده بود كه 
خيلى از مسائل و موضوعات طبيعتاً مى توانست 
نتايج بهترى را در شرايط كنونى داشته باشد.
پورابراهيمــى ادامه داد: نكتــه مهمى كه در 
اين خصــوص و در ارتباط با اين بســته بايد 
ذكر كنم اين اســت كه ما در مجلس شوراى 
اسلامى يكسرى اقداماتى را هم در كميسيون 
اقتصادى و هم در كارگروه هاى تخصصى كه با 
هماهنگى هيأت رئيسه انجام شد، آغاز كرديم.
دولــت از همان روزى كــه روى كار آمد بايد 
اين برنامه هــا را براى مقابله بــا تحريم ارائه 
مى كــرد و نمونــه آن هم بحــث نقدينگى 
اســت كه هيچ ربطى بــه تحريم هــا ندارد 
اين نماينده دوره دهم مجلس شوراى اسلامى 
در ادامه خاطرنشــان كرد: طبيعتــاً دولت بر 
اســاس اين محورها از ماه ها قبل مى توانست 
تمهيــدات لازم را اتخاذ كند اما حال با تأخير 
شروع كرده است كه به شكلى عملياتى شود.
پورابراهيمى در بخش ديگرى از ســخنانش 
تصريح كــرد: آنچه كــه انجام شــده برخى 
محورهاى مهم اســت كه از قبل وجود داشته 
و برخى هم مهم اســت، اما موضوعاتى مثل 
نقدينگى چيز جديدى نيست كه اكنون دولت 
بخواهد در بحث مواجهه با جنگ اقتصادى از 
آن ياد كند. پورابراهيمى در همين راستا عنوان 
كرد: مسائلى از قبيل افزايش حجم نقدينگى 
نــه به تحريم ها ارتباط دارد نه به آمريكايى ها؛  
بلكــه اينها تنها ناشــى از عملكــرد ضعيف 
مديريت ها و نظارت هايى بوده كه در بخش هاى 
مختلف مثــل بانك مركزى صــورت گرفته 
است كه بايد بر اين حجم از نقدينگى نظارت 
مى كردند و تصميمات جدى گرفته مى شــد.
وى همچنين عنوان كرد: درواقع ما در كشور 
مشــكل منابع نداريم. بلكه مشكل مديريت 
منابــع داريم و درواقع ســوء مديريت اســت 
كه باعث بروز چنين مشــكلاتى شــده است.
وى خاطرنشــان كرد: من فكر مى كنم امروز 
بهترين موقعيت براى جراحى در اقتصاد كشور 
است كه ما از اين طريق بتوانيم مشكلات اصلى 
اقتصاد كشور را مانند حوزه نظام بانكى، بحث 
قاچاق كالا و ارز، مســائل مربوطه به مديريت 
واردات كشور، و همچنين تراز بازرگانى كشور 
و بســيارى از موضوعات اين چنينى ازجمله 
مواردى اســت كــه ما از اين طريــق بتوانيم 

تصميمات پايه اى و اساسى بگيريم. 

ذره بين قدس

با وجود همه 
اين مخالفت هاى 

صريح آيا بايد 
منتظر جادوى على 

لاريجانى و حسن 
روحانى در تصويب 

اين لوايح باشيم؟

بــــــــرش

: موضوع تشــكيل حزب 
توسط على لاريجانى رئيس مجلس 
مســئله قديمى اما بلاتكليف است. 
به نظر مى رســد انتخابات مجلس 
آتى و پيدا شــدن رقيب سرسخت 
بــراى كرســى رياســت مجلس، 
لاريجانى را به فكر انداخته اســت. 
او دو راه بيشــتر ندارد و هر دو راه 

ترجيح دولت؛ ريزش اعتماد يا تغيير؟
: يــك روز ارز گران 
مى شــود و روز ديگر قيمت ســكه 
پيشــى مى گيــرد. روزى به دليل 
تخلفات، قيمت خودرو سر به فلك 
مى كشــد و در پى آن كشــور در 
بحران كمبود آب و برق فرو مى رود. 
البته به اين ها مشكلات اقتصادى و 
معيشتى را نيز بايد اضافه كرد. گرچه 

: در دنياى سياســت، هيچ 
كشورى صد در صد «قابل» اعتماد 
نيســت، اما برخى كشور ها صد در 
صد «غير قابل اعتمادند». در چنين 
دنيايى دولت ها اغلب با منطق «سود 
و زيان» و «منافع ملى» سياست هاى 
خــود را با ديگر كشــور ها تنظيم 
مى كنند. اين دولت ها ممكن است 

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

شعيب بهمن: 
آيا روس ها به ايران

 پشت مى كنند؟
فرارو: يــك تحليلگر مســائل بين الملل 
گفت: «واقعيت اين اســت كه بخش اعظم 
دستاورد هاى روســيه در سوريه به واسطه 
همكارى و هميارى ايران به دست آمده است. 
عــلاوه بر اين روس ها به خوبى مى دانند كه 
عمق نفوذ استراتژيك ايران در سطح منطقه 
به چه اندازه اســت و خروج ايران از سوريه 
ماجرايى نيست كه با اعمال فشار روس ها رخ 
دهد. علاوه بر اين روس ها مى دانند كه انجام 
چنين عملى منجر به اين مى شود كه بخش 
قابل توجهى از نفوذشــان در منطقه از بين 
برود، زيرا رسماً حضور روسيه در سوريه به 
واسطه رايزنى هاى ايرانى صورت گرفته است؛ 
بنابراين احتمال اينكه روس ها معامله اى عليه 

ايران را بپذيرند بسيار كم است. 

مشرق: حجــت الاســلام موسوى گفت: 
مســئولان ما آن قدر از مردم دور شده اند 
كه بنده با يك جوشــكارى ســاده لقب 
مردمى گرفتــم. تمام عملكرد ائمه جمعه 
در چارچوب قانون است، حتى خطبه نماز 
جمعه هم در چارچوب قانون بيان مى شود. 
امام جمعه ها حق دخالت در امور اجرايى 
را ندارند ولى مردم دردهاى جارى زندگى 
خــود را با ائمه جمعــه مطرح مى كنند و 
مطالبه مردم با ائمه جمعه مطرح مى شود 
اما حرف ائمه جمعه بين مسئولان ارزشى 
ندارد. يكى از وزرا در خرمشــهر سفره اى 
رنگارنگ پهن كرده بود، بنده به اين سفره 
معترض شــدم كه وى به بنــده گفت ما 

عادت كرديم، شما برو! 

فارس: مسئول بســيج  اساتيد دانشگاه 
شهيد بهشــتى در گفت وگو با خبرنگار 
سياســى خبرگــزارى فــارس، در رابطه 
به بازرســى ماموران آژانــس بين المللى 
اتمى از برخى از دانشــگاه هاى كشــور، 
گفت: مــا قطعا چنين حركتى را محكوم 
مى كنيم، مقــام معظم رهبــرى هم در 
رابطه با بازرســى هاى غيرمتعارف و پرس 
و جــو از شــخصيت ها هشــدار داده اند 
و مســببان چنيــن بازرســى هايى بايد 
متوجــه خطــرات اين موضوع باشــند.

ساجدى تصريح كرد: چنين اقداماتى باعث 
در خطر افتادن امنيــت علمى و امنيت 
جانى اســاتيد دانشــگاه و دانشمندان ما 
مى شود. همچنين موجب كاهش شديد 

همشهرى: فعــال سياســى اصلاح طلب 
گفت: اصلاح طلبان ابايــى از اين ندارند كه 
بگويند ما ســوپاپ اطمينــان نظاميم،  ما 
معتقديم تغيير نظام بر مشكلات و مشقات 
كشور خواهد افزود. شايد مناسب ترين تعبير 
درباره موقعيــت اصلاح طلبان به عنوان يك 
جريان سياسى اين است كه به جريانى بدل 
شــده ايم كه روز به روز اميد مردم نسبت به 
ما كمتر شــده اســت. اكنون بحث جدى 
اصلاح طلبان اين است كه اصلا صلاح است 
كه اصلاح طلبان در انتخابات شركت كنند؟ 
البته  شــركت نكردن در انتخابات به معناى 
قهر يا گوشه نشينى اصلاح طلبان نخواهد بود، 
بلكه به اين معناست كه برنامه بلندمدتى را 

دنبال خواهد كرد.

امام جمعه خرمشهر: محمدرضا خاتمى: سيدمهدى ميرساجدى: 
مقابل ورود بازرسان آژانس به 

دانشگاه شهيدبهشتى مى ايستيم
اصلاح طلبان در انتخابات 

شركت نمى كنند؟
مسئولان توجهى به حرف 

ائمه جمعه ندارد



w w w . q u d s o n l i n e . i r

جهان روزنامـه صبـح ایـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجتماعی، فرهنگی صبح ایران

اذان ظهر

نیمه شب شرعی

غروب خورشید

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشید

اوقات شرعی به افق مشهد
اذان ظهر

نیمه شب شرعی

غروب خورشید

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشید

اوقات شرعی به افق تهران
امام خمينى)ره(:

نماز خوب، فحشا و منكر را از یك امتى بيرون مىكند.

ذکر روزرهنمود
)صد مرتبه(  

ل الِهَ الِّ اللهُ المَْلِكُ الحَْقُّ المُْبين

پنجشنبه 28       تیر 1397  5 ذی القعده  1439  19 جولای  2018  سال سی و یکم  شماره 8736    

  نمابر تحریریه:    37610087 -37684004  )051(
  امور مشتركين:                37618044-5    )051(
  روزنامه گویا:                       37651888    )051(
  روابط عمومى:                    37662587     )051(
  ارتباطات مردمى:                37610086     )051(
  سازمان آگهى ها:                       37088    )051(
)051(   37628205                                              
                                      فاکس: 37610085  )051(
  چاپ مشهد:                    مجتمع چاپ و نشر قدس
  چاپ همزمان تهران:                  چاپخانه همشهری
  اداره مركزی:           مشهد، بلوار سجاد، نبش سجاد 1
  صندوق پستى:                             577- 91735  
  تلفن:                           )9 خط(  37685011 )051(

  دفترتهران:  
       بلوارکشاورز، حد فاصل کارگر و جمالزاده، شماره 336 
 تلفن:                      6182   و   66937919 )021(
 نمابر:                                     66938013  )021(
 پيامك:                                            30004567

  صاحب امتياز: 
»مؤسسه فرهنگى قدس« وابسته به آستان قدس  رضوی

  مدیر عامل و مدیر مسئول:
 ایمان شمسایى

    سردبير:
     محمد جواد ميری

12/3813/11

32/4700/20 3/464/22

19/4720/18

5/296/03

20/0820/39

اخبار جهان اسلام

شرط انصارالله برای نظارت 
سازمان ملل بر بندر الحدیده

العالم: رهبر جنبش انصارالله یمن در مصاحبه 
با یک نشریه فرانسوی گفت که یمن با نقش 
نظارتی و پشــتیبانی ســازمان ملل بر بندر 
الحدیده در صورتی کــه حملات ائتلاف به 
سرکردگی عربستان متوقف شود، مخالفتی 

ندارد.
»عبدالملک الحوثی« در مصاحبه با لوفیگارو 
اعلام کرد: ما به »مارتین گریفیس« نماینده 
سازمان ملل در امور یمن اعلام کرده ایم که 
نقش نظارتی و پشتیبانی را که سازمان ملل 
خواستار داشتن آن بر بندر الحدیده است رد 
نمی کنیم اما این در صورتی است که حملات 

علیه الحدیده متوقف شود.
عبدالملــک الحوثــی در ادامــه مصاحبه با 
لوفیگارو اعــلام کرد که فرانســه با فروش 
تسلیحات به عربســتان سعودی و امارات در 

حملات به مردم یمن مشارکت دارد.

نخست  وزیر انگليس 
تهدید به برگزاری انتخابات زودهنگام كرد

ایسنا: نخست وزیر بریتانیا قانون گذاران 
ســرکش حزب محافظه کارش را تهدید 
کرد کــه چنانچه با طرح های گمرکی او 
پــس از بریگزیت مخالفت کنند، همین 
زودهنگام  پارلمانی  انتخابات  تابســتان 

برگزار می کند.
تــرزا می به ســختی توانســت از یک 
رأی گیری مهم دیگر بریگزیت در پارلمان کشورش جان سالم به در ببرد؛ او تلاش 
دارد تا این حزب دو دسته را حول استراتژی خودش برای خروج از اتحادیه اروپا 
متمرکز کند. طرح ترزا می در واقع بر ماندن در اتحادیه گمرکی اروپا پس از خروج 
از اتحادیه اروپا بود که این سیاست او طرفداران خروج از اتحادیه اروپا را خشمگین 

کرده است. 

اختيار اعلام جنگ از نتانياهو گرفته شد
فارس: پارلمان رژیم صهیونیستی )کنست( با تصویب متممی، تصمیم چند ماه 

پیش خود برای اعطای اختیار اعلام یکجانبه جنگ به نخست وزیر را لغو کرد.
کنست اردیبهشت ماه امسال قانونی را تصویب کرد که این اختیار را به نخست وزیر 
این رژیم می داد که »در شرایط اضطراری« بدون دریافت تأیید از کابینه، علیه یک 
کشور اعلام جنگ کند. بر اساس آن قانون، نخست وزیر برای اعلام جنگ، تنها باید 

با وزیر جنگ رایزنی می کرد.
به نوشته پایگاه »تایمز اسرائیل«، متمم لغو این قانون با 77 رأی مثبت در برابر 16 
رأی منفی تصویب شــد و از این پس تصمیم  اعلام جنگ باید پس از رأی گیری 

در کابینه اتخاذ شود. 

شمال افغانستان، صحنه نبرد داعش و طالبان
مهر: سخنگوی اســتاندار »سرپل« در 
شمال افغانستان اعلام کرد که دو مهاجم 
گروه تروریستی داعش با حمله به مراسم 
ترحیم اعضای طالبان در این استان 20 

عضو این گروه را کشتند.
»ذبیــح الله امانی« روز چهارشــنبه به 
رسانه های افغانستان گفت که این حادثه 

روز گذشته در شهرستان »صیاد« استان سرپل رخ داد.
داعش و طالبان در چهار روز گذشــته در شهرستان »درزاب« استان »جوزجان« 

درگیری های خونینی داشته اند که بیش از 30 تن از دو طرف کشته شدند.

افشای بخشى از آمار تلفات ائتلاف سعودی در یمن
فارس: دولت عربستان سعودی چند ماه پس از آغاز حمله به یمن، برای نیل به 
اهداف خود، طی توافقی با دولت سودان در ازای کمک های اقتصادی صدها سرباز 

ارتش این کشور را به یمن کشاند.
اولین نیروهای سعودی افزون بر 400 افسر و سرباز سودانی در مهر 94 وارد جنوب 
یمن شدند. به نوشته روزنامه »العربی الجدید«، اما در این میان اطلاع رسانی در 
خصوص آمار تلفات نیروهای ســودانی در قریب به سه سال گذشته به شدت از 

سوی دولت این کشور و رسانه های جریان سعودی کنترل شده است.
این روزنامه طی یک تحقیق میدانی و مصاحبه با خانواده ســربازان و افســران 
سودانی، آمار تقریبی کشته شدگان ســودانی اعم از افسر و سرباز را تا ماه ژوئن 

گذشته 850 تن برآورد کرده است.
در گزارش العربی الجدید به یک خانواده ســودانی اشاره می کند که خبر کشته 
شــدن فرزند خود به نام »محمد فیصل« را از طریق گوشی تلفن همراه اهالی 
محلی در یمن دریافت کرده اند و همچنین کاشــف به عمل آمده اســت که به 
همراه او 18 ســودانی دیگر نیز کشته شــده اند. این واقعه در پنجم می  گذشته 

رخ داده است.

خبر

مشكل اسرائيل انتقال الگوی مقاومت به كرانه باختری است 

نیت شوم نتانیاهو از بازی »معامله قرن«
بين الملل: سیطره جویی های رژیم صهیونیستی 
بر مناطق فلســطینی پس از مطرح شدن طرح 
توطئــه آمیــز آمریکایی »معامله قــرن« ابعاد 
گسترده تری یافته است. در این چارچوب پارلمان 
رژیم صهیونیستی قانونی را تصویب کرد که به 
موجب آن، اختیارات قضایــی از دادگاه محلی 
کرانه باختری گرفته شده و به دیوان به اصطلاح 
عالی این رژیم منتقل می شود. به این  ترتیب هر 
فلسطینی که بخواهد از صهیونیست ها شکایت 
کند باید به دادگاه اسرائیلی ها مراجعه کند. این 
امر در راستای اقدامات رژیم صهیونیستی برای 
فشــار آوردن به تشکیلات خودگردان فلسطین 
است، تا آن ها را مجدداً برای پذیرش طرح آمریکا 
موســوم به »معامله قرن« به پــای میز مذاکره 
برگرداند.بر اســاس طرح آمریکایی موســوم به 
»معامله قرن« قدس به رژیم صهیونیستی واگذار 
می شــود و آوارگان فلســطینی، حق بازگشت 
نخواهند داشت و فلسطین فقط مالکیت بخش 
کوچکی از اراضی کرانه باختری و باریکه غزه را 
خواهند داشت. معامله قرن از دید افکار عمومی 
و محافل سیاســی منطقه پروژه ای برای حذف 
کلی مســئله فلسطین اســت، که این مسئله 
خشم گسترده ملت فلسطین و محکومیت های 
بین المللی را به دنبال داشته است.  طرح »دونالد 
ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا پیچیده ترین و 
درعین حال خطرناک ترین طرحی محســوب 
می شود که تاکنون از جانب آمریکا برای نابودی 
آرمان فلسطین و مختومه کردن پرونده فلسطین 

به نفع رژیم صهیونیستی تدوین شده است.
 

نقش آمریکا در افزایش فشارهای رژیم 
صهیونیستی علیه مردم فلسطین 

در چنین شــرایطی آمریکا و رژیم صهیونیستی 
بر فشــارهای خود بر فلسطینی ها و تشکیلات 
خودگردان فلسطینی جهت پذیرش طرح معامله 
قرن افزوده اند. در واقع تشدید سیطره جویی های 
اسرائیل بر مناطق فلسطینی با چراغ سبز آمریکا 
صــورت می گیرد. هدف اصلی طرح معامله قرن 
تضییع کامل حقوق فلسطینی هاست و گام های 
اســرائیل در ســلب اختیارات فلسطینی ها در 

مناطق فلسطینی در این چارچوب قابل ارزیابی 
است. اساساً رژیم صهیونیستی و آمریکا در قالب 
طرح های ســازش درصدد محدود سازی بیش 

فلســطینی ها هستند  از پیش 
و در قالــب چنیــن توطئه ای 
اســت کــه در پی آغــاز روند 
ســازش در خاورمیانه در اوایل 
دهــه 1990 این رژیم با ایجاد 
تشکیلات خودگردان فلسطینی 
با حداقل اختیارات موافقت کرد.
تشکیلات خودگردان فلسطینی 
به وجود آمده، فاقد بدیهی ترین 
اختیاراتی اســت کــه معمولاً 
یک تشکیلات از آن برخوردار 

اســت. با وجود چنین محدودیــت هایی رژیم 
صهیونیســتی در هر فرصتی در تلاش بوده که 

بخشی از اختیارات این تشکیلات را سلب کند.

اسرائیل نمی تواند الگوی کرانه باختری 
را در غزه پیاده کند

امروز برای همه مسئولان اسرائیل ثابت شده است 
که دیگر نمی توان الگوی کرانه باختری رود اردن 

را در باریکه غزه اجرایی کرد و به همین دلیل غزه 
به مشغله اصلی جامعه، احزاب و مسئولان نظامی 
اســرائیل و نقطه اختــلاف برانگیز میان محافل 
سیاســی، نظامی و رسانه ای این 
رژیم تبدیل شــده اســت. غزه 
باعث شده اســت تا اختلافات 
حزبی و مشــاجره میان وزیران 
کابینه اســرائیل شدت گیرد و 
کار به ایراد اتهامات میان وزیران 
کابینه کشیده شــود. »نفتالی 
بینــت« وزیر و عضــو کابینه 
امنیتــی اســرائیل، »آویگدور 
لیبرمن« وزیر جنگ اسرائیل را 
به ضعف متهم کرده و لیبرمن 
نیز در واکنش، وی را به پرحرفی و افشای اسرار 
کابینه متهم می کند. این مشــاجره ها که تقریباً 
بی سابقه است، به میان دیگر مسئولان اسرائیل 
و از جمله »لیبرمن« با »اســرائیل کاتس« وزیر 
اطلاعــات اســرائیل و »گادی ایزنکوت« رئیس 
ستاد مشترک ارتش اسرائیل با »نفتالی بینت« 
در خصوص نحوه برخورد با ســاکنان باریکه غزه 
و واکنش در برابر شــلیک موشک از این منطقه 

)به سمت فلسطین اشغالی( هم کشیده شده است.

امتیاز به مقاومت در غزه؛ آغاز سقوط 
اسرائیل

»دان حالوتس« رئیس پیشــین ستاد مشترک 
ارتش اســرائیل در مصاحبه با رادیو عبری زبان 
»کان« در تشــریح سیاست اسرائیل، گفت: هر 
گونه امتیاز به مقاومت در غزه به معنی افزایش 
فشار از سوی مقاومت و آغاز سقوط طرف امتیاز 
دهنده اســت. دان حالوتس با اشــاره به اینکه 
مسئولان کنونی اســرائیل این مسئله را نادیده 
می گیرنــد، تأکید کرد: حقیقت امر این اســت 
که مشکل )اسرائیل( غزه نیست؛ مشکل انتقال 
الگوی مقاومت در برابر اشغالگری از غزه به کرانه 
باختری است و هر دســتاوردی که مقاومت در 
غزه کسب کند، ساکنان کرانه باختری را بیشتر 
به پیروی از شیوه مقاومت در غزه در برابر اشغال 
ســوق می دهــد و این همان چیزی اســت که 
اســرائیل باید از آن برحذر باشد.سخنان رئیس 
پیشین ستاد مشترک ارتش اســرائیل با افکار 
عمومی اســرائیل که آتش بس آنان را غافلگیر 

کرده است، همخوانی دارد.

نتانیاهو: اسرائیل با یک حمله نمی تواند 
ماجرا را فیصله دهد

همین امر نیز باعث شــد تا نتانیاهو بلافاصله به 
نتایج این نظرســنجی پاسخ دهد و بگوید: ما در 
برابر مسیری طولانی قرار داریم و باید برای ادامه 
مقابله با این وحشــت )مقاومت( آماده شــویم. 
حمله هــای ارتش با واکنش )نیروهای مقاومت( 
مواجه می شود و اکنون شرایط به گونه ای شده 
است که اسرائیل با یک حمله نمی تواند ماجرا را 
فیصله دهد و دیگر غلبه بر حماس با یک ضربه 
امکان پذیر نیست. این سخنان صریح و در عین 
حال از موضع ضعف نخســت وزیر اسرائیل دال 
بر ناتوانی ارتــش این رژیم برای فیصله دادن به 
درگیری با )مقاومت( و مؤید آن است که محاصره 
و توطئه چینی علیه غزه بخشی از مسیر طولانی 
اســت که نتانیاهو برای مقابله با مقاومت از آن 

سخن می گوید.

معامله قرن از دید 
افكار عمومى و 
محافل سياسى 
منطقه پروژه ای 
برای حذف كلى 
مسئله فلسطين 

است

بــــــــرش
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